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Glasilo Občine
Loška dolina



Pot  neznana
planjava vzvalovana
ena proti soncu
druga k doline koncu

Globoki vtisi v snegu
drugi tam v bregu
vijejo se kolesnice
kot po nebu ptice

Na snega podlagi
zavoji vijejo se blagi
spuščajo se niže
vedno so si bliže

Na snežni površini
kolesnice v zimi
dotaknejo se in
zlijejo ena v drugo
Občutki se zbudijo
čustva ponorijo
duša in srce
na vso moč zavre

Ljubezen nežna
srečanja le bežna
potem se razdvojijo
in sledi koles zbledijo

Edo Šega – Edo iz Žage

SPOMIN SLEDI
NIKOLI NE ZBLEDI

Kolesnice
kot selivke ptice
juga smer
v srcu pa nemir

Čustvo srečno
je ostalo večno
spomin sledi
nikoli ne zbledi

• Cerkniško jezero iz Gorenjega jezera •

• Zima v dolini •

• Obrezovanje drevja pod Racno goro •

• Velikonočno ustvarjanje •• Most •

• Spomin sledi •

FOTO:  Edo Šega – Edo iz Žage

GALERIJA



• letnik 24 • maj 2023  •    1

Spoštovane bralke, bralci in soustvarjalci Obrha!

Najlepša hvala za vse odzive in mnenja, ki sem jih prejel po prenovi našega 

glasila. Po izidu zadnje številke ste me zasuli s svojimi pismi, pogledi in ko-

mentarji. Nekateri ste razočarani in jezni, spet drugim so naše spremem-

be všeč. Sprijaznil sem se s tem, da vsem nikoli ne bomo mogli ugoditi. 

Nekatere Vaše pripombe smo upoštevali, spet drugih ne. Več o tem sem 

napisal v svojem odgovoru v rubriki PISMA BRALCEV. Uvajanje kakršne-

koli uredniške politike je vedno težko in potrebuje svoj čas. Prepričan 

sem, da bomo tudi z Vašo pomočjo, postopoma postali boljši in všečni 

čim večjemu številu bralcev. Zato si tudi v prihodnje želim Vaših odzivov 

in predlogov, naj bodo pozitivni ali ne. O vsakem mnenju in prispevku, ki 

ga dobimo, se pogovorimo na uredniških sestankih, nato pa ocenimo in 

glasujemo, če ga bomo sprejeli. Trenutni uredniški odbor in jaz stojimo 

za svojimi odločitvami. Smo lokalno glasilo, zato bomo zavračali članke, 

ki po našem mnenju vzbujajo negativne odzive pri občanih in razdvajajo 

bralce. Ohranjamo tudi rubriko IZ ZGODOVINE, čeprav v tej številki zara-

di obilice drugih vsebin zanjo žal ni bilo prostora. Vesel sem tudi Vašega 

odziva na odločitev, da Obrh lahko še naprej prejemajo tudi ljudje, ki ne 

živijo v naši občini. Prejeli smo veliko Vaših naročil. Še vedno lahko vsi, 

ki bi si ga želeli dobivati, naše glasilo naročite na naslovu občine Loška 

dolina. Vpisali Vas bomo na listo prejemnikov. Veseli bomo tudi novih 

oglaševalcev, ki boste prepoznali priložnost, ki jo prinaša oglas v Obrhu. 

Kot vedno Vas tudi tokrat vabim, da nam pošljete svoje članke, obvestila 

in vtise. Veseli bomo vseh prispevkov naših stalnih soustvarjalcev, posa-

meznikov, društev in zavodov kot tudi kakšnih novih avtorjev. Morda pa 

naredite kakšno fotografijo z Obrhom in nam jo pošljete. Objavili jo bomo 

v novi rubriki MOJ OBRH, ki jo tokrat prvič predstavljamo pri pismih bral-

cev. Tudi druge rubrike so polne slik, pesmi, grafik, člankov in zanimivosti, 

ki smo jih tokrat izbrali za Vas. Na naslovnici Vas tako pozdravlja čudovita 

fotografija stopnišča v razpadajočem gradiču Koča vas v Loški dolini, ki jo 

je naredila Nives Pišek. Pravilne odgovore na nagradna vprašanja v rubri-

kah KAJ JE NA SLIKI? in KRIŽANKA nam pošljite na naše naslove do roka 

za oddajo prispevkov za naslednjo izdajo, ki je tokrat 20. junij 2023. Vem, 

kar nekaj časa nato traja, da glasilo pride do Vas. V bodoče se bomo potru-
dili, da ga bomo skrajšali. 

Želim Vam čudovito pomlad in začetek poletja.
Naj Vam Obrh polepša kak trenutek v napornem
ritmu življenja. Uživajte!  

Miha Razdrih,
urednik

UREDNIŠKI NAGOVOR

 K A Z A L O  

ROK ZA ODDAJO ČLANKOV ZA NASLEDNJO ŠTEVILKO JE 20. 6. 2023!
ZA VSEBINO ČLANKOV V OBRHU ODGOVARJAJO AVTORJI SAMI. 
STALIŠČE V VSEBINAH POSAMEZNIH PRISPEVKOV NI NUJNO 
TUDI STALIŠČE UREDNIŠKEGA ODBORA ALI IZDAJATELJA
Splošna navodila in pravila za pripravo člankov: 
• Tekstovni del članka naj bo napisan in posredovan v elektronski obliki v 
programu word. • Ime dokumenta naj bo enako, kot je naslov članka. • Vsi 
teksti morajo biti podpisani s polnim imenom in priimkom. • Fotografi-
je in drugo slikovno gradivo mora biti pripravljeno v digitalni obliki v jpg 
formatu, ločljivosti 300 dpi in velikosti 1MB ali več. Slikovno gradivo naj 
bo posredovano samostojno in ne vstavljeno v wordov dokument. Pred-
vsem pa naj fotografije ne bodo prenesene direktno s FB ali drugih splet-
nih strani, ker take niso tehnično ustrezne za tisk. • K fotografijam je po-
trebno priložiti besedilo (kdo, oz. kaj je na fotografiji) ter obvezno navesti 
avtorja fotografije oziroma, če avtor ni znan, ime tistega, ki fotografijo 
hrani oziroma poseduje. • Seznam fotografij s podatki naj bo napisan na 
koncu članka, na katerega se slikovno gradivo nanaša. • Priporočena in 
zaželena dolžina tekstov je od 2.000 do največ 5.500 znakov s presledki 
ter priporočena ena ali največ dve fotografiji oz. slikovni prilogi. • Izjeme 
so intervjuji, predstavitev oseb in krajev, potopisi in razni strokovni član-
ki, ki potrebujejo obsežnejšo razlago. Ti teksti lahko vsebujejo do največ 
10.000 znakov s presledki ter največ 3 fotografije oz. slikovne priloge. • Če 
je fotografij priloženih več, kot jih lahko vstavimo k članku, si uredništvo 

OBRH – JAVNO GLASILO OBČINE LOŠKA DOLINA 

Prejmejo ga brezplačno vsa gospodinjstva v občini Loška dolina. • Naročniki izven občine Loška dolina plačajo letno naročnino 10 € 
• Naklada 1550 izvodov. • Uredniški odbor: Andreja Buh, Janja Urbiha, Mario Žnidaršič, Karmen Bajec, Danica Petrovič, Mateja Šoštarič, 
Nives Pišek • Odgovorni urednik: Miha Razdrih • Lektorica: Milena Bezgin • Naslov uredništva: Loška dolina, Cesta Notranjskega 
odreda 2, 1386 Stari trg pri Ložu. • E-naslov: obcina@loskadolina.si • Telefon: 01 705 06 70 • www.loskadolina.si • naslovnica: sto-
pnišče v Koča vasi • fotografija na naslovnici: Nives Pišek • Avtor križanke: Matjaž Hladnik • Oblikovanje: Polonca Strman • tisk: 
Abakos d.o.o.

pridržuje pravico, da ne objavi vseh. Uredništvo si pridržuje tudi pravico 
do neobjave ali krajšanja člankov, ki niso v skladu s predpisano dolžino. 
Prav tako ne objavi tistih, ki niso v skladu s programsko zasnovo glasila 
in ne sodijo v nobeno od rubrik. Uredniški odbor bo presodil kateri članki 
bodo objavljeni! Pridružujemo si pravico, da članke zavrnemo. Hvala za 
razumevanje.

Navodila za prispevke v rubriki Pisma bralcev: 
• Tekst naj ne presega 3.000 znakov s presledki in največ eno slikovno 
prilogo • Vsebina naj bo omejena na tematiko, ki se nanaša izključno na 
Loško dolino, za vse druge teme si uredništvo pridružuje pravico, da jih 
ne objavi. • Teksti z žaljivo ali sovražno vsebino ne bodo objavljeni. • Ured-
niški odbor si pridržuje tudi pravico, da morebitno polemiko na določeno 
temo, ki bi se nerazumno razvijala v več zaporednih številkah, omeji oz. jo 
prekine. • Besedilo mora biti podpisano s polnim imenom in priimkom. • 
Dopisan mora biti tudi naslov in telefonska številka, z namenom, da lahko 
preverimo istovetnost pisca.• Za vsebino in resničnost navedb odgovarja 
izključno avtor sam. 

Navodila za prispevke v rubriki Svetniška stran: 
• Vsem svetnicam in svetnikom je enako odmerjen prostor. Teksti so lahko 
dolgi maksimalno 2800 znakov s presledki in ena osebna oz. portretna 
fotografija. V primeru, da je tekst daljši od predpisanega obsega, ne bo ob-
javljen oz. bo vrnjen v krajšanje.
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Matjaž Antončič, župan Občine Loška dolina

Spoštovane občanke,
cenjeni občani!

Prišla je pomlad, narava se prebuja, 
počasi pa se na bolje premikajo tudi 
stvari v naši občini. Dolgo pričakovani 
proračun za letošnje leto je bil sprejet 
6. aprila 2023 na 4. redni seji Občins-
kega sveta občine Loška dolina. Zdaj 
lahko končno začnemo delati s polno 
paro.

Dogaja se veliko, mogoče na 
kratko o izvajanju nekaterih 
projektov:

Projekt ultrafiltracije (UF) na vodnem 
viru Obrh-Žaga poteka po načrtih 
in trenutno pričakujemo samo še 
projektne pogoje s strani DRSV. Nekaj 
težav nam sicer povzročajo določene 
odločitve prejšnjega občinskega 
vodstva glede odloka o ukinitvi 
vodnih virov in s tem tudi sprememb 
v prihajajoči vodovarstveni uredbi, 
ampak smo optimistični, da bomo to 
čim prej uspešno rešili skupaj s pris-
tojnimi državnimi institucijami.

Projekt nadgradnje čistilne naprave 
v Starem trgu za našo občino pred-
stavlja veliko finančno breme. Prva 
projektantska ocenjena vrednost sk-
upaj z zadrževalnim bazenom je bila 
približno 3,2 milijona evrov brez DDV 
(tehnologija SBR – 5000 PE), kar bi 
pomenilo nekajletno ohromitev vseh 
preostalih večjih projektov v občini. 
Skupaj z zunanjim sodelavcem in 
upravljavcem iščemo cenejšo, a ravno 
tako ustrezno alternativo in mislimo, 
da smo jo tudi našli v drugi tehnologi-
ji čiščenja (tehnologija MBR – 4500 
PE), ki se uporablja tudi v Logatcu 
(14.900 PE) in so z njo zelo zadovol-
jni. Obiskali smo jih na njihovi čistilni 
napravi, tam so nam vse razkazali, 
razložili, in bi se glede na večletne 
dosedanje izkušnje še enkrat odločili 
za tak sistem čiščenja. Projektant 
ocenjuje vrednost našega projekta v 
tej tehnologiji na približno 1,6 mili-
jona evrov brez DDV, kar je bistveno 
bolj ugodno in sprejemljivo, iščemo 
pa tudi dodatne vire financiranja. Pri 
tej tehnologiji ne bodo potrebna večja 

gradbena dela in posegi v prostor, ob-
stoječo ključno infrastrukturo bomo 
lahko ohranili skoraj v celoti – to pa 
naj bi bil tudi glavni razlog za tako 
veliko razliko v ceni. Zgradili bomo 
zadrževalni bazen (ki ga zdaj niti ni 
bilo, je pa nujen v vsakem primeru) 
in zamenjali tehnologijo čiščenja. 
Tudi zbirni center odpadkov bo tako 
lahko ostal na svojem mestu, saj bi ga 
po prvotnih načrtih morali prestaviti 
drugam, kar bi bil dodaten strošek 
za občinski proračun (približno 100 
tisoč evrov ali več). Točno ceno 
vrednosti izbranega projekta pa bomo 
izvedeli šele ob uradnih ponudbah na 
podlagi javnega razpisa ter na podlagi 
takratnih razmer na trgu.

Kljub nekaj novim izzivom in teh-
nologijam, tako pri projektu ultrafil-
tracije kot tudi nadgradnje čistilne 
naprave, zraven korektno sodeluje 
kot strokovna služba tudi JPK Cerkni-
ca, za kar se jim zahvaljujem.

Za pokritje balinišča v Starem trgu 
bomo kmalu podpisali pogodbo. 
DIIP je narejen, mnenja in soglasja so 
pridobljena, čakamo samo še gradbe-
no dovoljenje. Predvidevamo, da bo 
projekt končan najpozneje v avgustu. 

Tako bodo članice in člani Balinarske-
ga kluba Loška dolina po dolgih 
letih čakanja dobili pogoje za boljše 
treninge in tekmovanja. 

Projekt za ureditev novih prostorov 
TIC-a v prostorih bivše poslovalnice 
NLB je v teku, hkrati bomo premakni-
li bankomat nazaj v prejšnje prostore, 
ki smo jih odkupili od Nomaga, in 
s tem zagotovili boljšo zasebnost 
uporabnikov pri opravljanju storitev. 
Pripravlja se tudi projekt za ureditev 
dveh dodatnih socialnih stanovanj v 
sedanjih prostorih TIC-a, ki bosta v 
velikosti približno 45 in 35 kvadratnih 
metrov. Če ne bo težav z zagotovit-
vijo gradbenih izvajalcev, bosta oba 
projekta končana v letošnjem letu, 
nekaj občanov pa bo tako dobilo svoj 
novi dom.

Smo tik pred podpisom pogodbe za 
izvedbo podpornega zidu in ceste 
v Šmarati. S tem bomo omogočili 
nemoten in varen dostop občanu 
do svoje hiše. Vsem tamkajšnjim 
sosedom se zahvaljujem za korekten 
odnos in pripravljenost za sodelovan-
je pri dajanju služnosti in soglasij.

Lahko bi še nadaljeval, pa naj bo glede 
projektov zdaj dovolj, o tem kaj več 
prihodnjič.

Se je pa v zadnjem času zgodilo še 
nekaj pomembnih zadev v občinski 
upravi. Na položaj direktorja občin-
ske uprave je bil izbran g. Stanislav 
Sterle. Občinsko upravo bo tako 
prvič od ustanovitve Občine Loška 
dolina vodil domačin, naš soobčan. 
Dva mandata je bil član občinskega 
sveta in kar nekaj komisij, zdaj je 
drugi mandat tudi pooblaščenec v 
skupščini JPK Cerknica. Zelo dobro 
pozna razmere v naši občini glede 
komunalne infrastrukture ter tudi 
problematiko in potrebe na drugih 
področjih. Zato sem prepričan, da 
bo svoje delo opravljal korektno in 
zavzeto, predvsem pa v dobrobit vseh 
občank in občanov.

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ
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Lidija Novak,
občina Loška dolina

Končana še tretja
gozdna cesta –
cesta nad Vrhniko
Občina Loška dolina se je v sodelovanju z Zavodom za 
gozdove Slovenije, krajevna enota Stari trg v preteklih 
letih lotila projekta izvedbe treh gozdnih cest, ki 
bodo občanom olajšale dostop do njihovih gozdnih in 
kmetijskih parcel. 

V preteklih letih sta bili narejeni gozdna cesta od Babnega 
Polja do Babne Police in cesta pri Podložu, v aprilu pa je 
bila dokončana gradnja gozdne ceste nad vasjo Vrhnika. 

Gozdna cesta je bila zgrajena z namenom podaljšanja že 
obstoječe gozdne ceste nad Vrhniko za približno 600 
metrov. S tem se je skrajšala spravilna razdalja lesa. 
Omogočen je boljši dostop lastnikom približno
45 hektarov gozdov pretežno v zasebni lasti. Z izgradnjo 
ceste smo uredili tudi odvodnjavanje obstoječe gozdne 
ceste in preprečili, da bi se hudourniška voda ob nalivih 
zlivala do vasi. 

Za izgradnjo gozdne ceste je občina namenila približno 
100.000 evrov. V letošnjem letu bomo uredili tudi dostop 
oziroma navezavo na glavno cesto skozi naselje Vrhnika. 

Posebna zahvala gre lastnikom parcel in revirnim 
gozdarjem za njihov hitri odziv in ureditev potrebne 
dokumentacije.

Uspešen je bil tudi naš zadnji natečaj 
za delovno mesto višji svetovalec 
za okolje, prostor in gospodarske 
javne službe. Izbrana je bila najbolj 
strokovno usposobljena kandidatka, 
ki se nam bo v juniju tudi pridružila. 
Čaka jo veliko dela, izzivov, neznanih 
področij, za kar pa mislim, da bo z vz-
trajnostjo in željo hitro premagala in 
osvojila. Ni pa to še konec sprememb 
v občinski upravi.

Hvala vsem članicam in članom 
občinskega sveta, da seje občins-
kega sveta potekajo mirno, v smeri 
razvoja, konstruktivnega dialoga in s 
tem lepše prihodnosti za vse nas. Biti 
povezovalen, razumevajoč in neobso-
jajoč je vsekakor prava pot, mi je pred 
kratkim pripomnil občan, ko sva se 
srečala v Starem trgu. Res se moram 
zahvaliti vsem za spodbudne besede 
in razumevanje glede projektov in 

časovnic njihove izvedbe. Hvala, da 
ste že v teh nekaj mesecih prepoznali 
naš trud in željo po drugačnem in bol-
jšem vodenju občine. Pot smo skupaj 
začrtali, skupaj jo bomo po potrebi 
spreminjali in skupaj tudi prehodili.

Hvala tudi vsem občankam in 
občanom, ki ste se v soboto,
22. aprila, udeležili čistilne akcije po 
naši občini. Naravo imamo res lepo in 
čisto, trudimo se jo tudi naprej tako 
ohranjati.

Bolj pomembno je vedeti,
kam greste, kot pa to,
da hitro pridete tja. –

Mabel Newcomber

• FOTO: ARHIV OBČINE LOŠKA DOLINA

Lastovice čudovite ptice

z nami v tej lepi dolini živite

pred zimo pa na jug odletite

ko kukavica zapoje  ku-ku

pomlad je tu.

Lastovke k nam nazaj priletite,

Svoja gnezdeca poiščete,

da v njih mlade lastovičke izvalite.

Anda

• LINOREZ: MILAN PREDOVIČ, Vesna je prišla
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SVETNIŠKA STRANLOKALNA POLITIKA

mag. Armida Bavec
članica občinskega sveta, podžupanja

Čas je, da se začne tudi
urejanje stanovanjskega
področja 

Dodobra smo že zakorakali v tale mandat. Tudi proračun za 
leto 2023 je »pod streho« in izvajanje projektov je v teku. 
Obvladujemo tudi okostnjake, ki padajo iz omar. V febru-
arju 2023 je iz Stanovanjskega sklada prišel dopis (zbiran-
je potreb) po novih stanovanjskih enotah in sporočili smo 
jim kar nekaj možnosti za zasebno gradnjo hiš, zapisali 
tudi potrebo po najmanj 50 varovanih stanovanjih in 
napisali potrebo po odkupu objekta, ki je zgrajen do tretje 
gradbene faze, da bi v njem uredili pet stanovanj. Odkup 
zemljišča za objekt doma starejših je predviden in denar 
za plačilo zemljišča je v proračunu planiran. Iz Loža bomo 
v Stari trg, v »banko« preselili TIC, v teh izpraznjenih 
prostorih v Ložu pa bomo še v letošnjem letu naredili dve 
stanovanji. Stanovanjski odbor pri občini se je že sestal in 
potrdil to predvideno gradnjo teh dveh stanovanj, prip-
ravljena je tudi razpisna dokumentacija za izbor upravnika 
občinskih stanovanj, saj se pogodba izteka konec junija. 
Iz naslova najemnin se v postavko proračunskega stano-
vanjskega sklada na leto nabere le okoli 100.000 evrov, 
kar pa se porablja za gradnje stanovanj, plačila popravil v 
stanovanjih, plačila upravnika, za zavarovanja in nujna 
vzdrževalna dela v stanovanjih, potem pa denarja že 
zmanjka. Razpoložljiva sredstva so odvisna od višine 
najemnin. Višina izračunane najemnine pa je odvisna od 
točk v točkovalnem zapisniku in vrednosti točke, ki jo 
določa zakonodaja (tega ne določa občina!). V splošnem 
lahko ugotavljam, da je bilo v preteklem obdobju stanovan-
jsko področje neobvladovano in prepuščeno odločitvam 
upravnika. Kot že rečeno, smo trenutno v fazi razpisa za 
izbor upravnika stanovanj (in tudi kotlovnic), preučujemo 
letna poročila upravnika za preteklo obdobje, preučujemo 
način izvajanja popisov potrebnih del v stanovanjih, način, 
kako se izbirajo izvajalci, ali so cene predlaganih investicij 
realne, kakšne kakovosti so materiali, ki se vgrajujejo v 
stanovanja, vzpostaviti moramo še nadzor nad obračuna-
vanjem vodarin in ogrevanja s strani upravnika, preveriti 
je treba, ali pri raznih popravilih v stanovanjih upravnik 
upošteva pravilnik o standardih vzdrževanja stanovan-
jskih stavb in stanovanj, ki določa, kdaj mora popravilo 
plačati sam najemnik in kdaj lastnik (občina), in ugotoviti, 
ali najemniki izvajajo kakšne investicije brez vednosti in 
pisnega soglasja lastnika. Državni pravilnik tudi navaja, 
da lahko najemodajalci vsakih pet let preverijo, ali najem-
nik in uporabniki še izpolnjujejo dohodkovne pogoje za 
uporabo neprofitnega stanovanja, kar bo tudi treba storiti. 
Skratka, veliko je treba urediti na tem področju. A le brez 
strahu. Vse bo narejeno pošteno. Če pa je kdo zaskrbljen 
ali ima vprašanja, naj pokliče na občino, pusti svoj kontakt 
in se dogovorimo za razgovor.

• FOTO: NIVES PIŠEK, Okno v Koča vasi

• LINOREZ: MILAN PREDOVIČ, Krokar
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V Kozariščah ohranjajo vaški običaj, 
da na veliko nedeljo, letos 9. apri-
la, trkajo pirhe. Najprej se je trkalo 
povsod po vasi. Že nekaj časa pa se je 
glavno dogajanje preselilo v središče 
vasi pri Anžicu, kjer se zberejo ljudje 
iz vse Loške doline in tako ohranjajo 
velikonočni običaj trkanja pirhov.

VELIKONOČNO
TRKANJE PIRHOV

BESEDILA in FOTO

Mario Žnidaršič

V petek, 14. aprila 2023, so v Loški dolini obudili že nekaj let 
pozabljeni običaj, ko se predstavijo domači fantje in se na 
nabor za vojaško službo pripeljejo na okrašenih vozovih. 
Na ta dan Slovenska vojska ohranja vrednote iz slovenske 
vojaške zgodovine, še posebno vrednote osamosvojitvenih 
prizadevanj. Ob tej priložnosti je vojašnica v Postojni že 
tradicionalno odprla svoja vrata, slovenske vojakinje in vo-
jaki pa so tudi letos obiskovalce povabili k ogledu opreme, 
oborožitve ter statičnih in dinamičnih prikazov.
Na predstavitvenem dnevu so poleg Slovenske vojske 
sodelovala tudi druga lokalna društva in združenja, pose-
ben dan pa je bil to za nabornike letnik 2005.

NABORNIŠKI VOZ ODRINIL
PROTI POSTOJNI

PRIREDITEV POZDRAV 
POMLADI

V petek, 14. aprila 2023, je v telovad-
nici OŠ heroja Janeza Hribarja po-
tekala šolska dobrodelna prireditev 
z naslovom Pozdrav pomladi, na 
kateri so se veselili pomladi, sonca in 
novega življenja. V njihovo sredino 
so povabili starše, brate in sestrice, 

ODPRTJE FOTOGRAFSKE
RAZSTAVE EDVARDA 
ŠEGE

V četrtek, 20. aprila 2023, je v Med-
generacijskem centru Gaber v Sta-
rem trgu pri Ložu potekalo odprtje 
druge samostojne fotografske 
razstave Edvarda Šege (Edo iz Žage) 
z naslovom Spomini sledi, ki jo je or-
ganiziral TIC Lož v sklopu prireditev 
za leto 2023. V priložnostnem 
kulturnem programu so sodelovali 
domači glasbeniki in recitatorji.

stare starše in druge družinske člane, 
ki so šolsko telovadnico zapolnili 
do zadnjega kotička. Dogodka se je 
udeležila tudi Romana Zakrajšek, 
podžupanja Občine Loška dolina. 
Tako so skupaj preživeli prijeten 
večer in se ob koncu prireditve z nas-
mehom in iskricami v očeh strinjali, 
da si tovrstnega druženja želijo tudi v 
prihodnje.
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Mateja Šoštarič

Babnopoljska 
drobtinica
PGD Babno Polje

Prostovoljno gasilsko društvo Babno 
Polje je bilo ustanovljeno leta 1924. 
Skozi vsa leta so bili člani in članice 
zelo aktivni in so si prizadevali za 
razvoj društva. 

V zadnjih letih jim je s pomočjo 
Gasilske zveze Loška dolina, Občine 
Loška dolina in ostalih donatorjev us-
pelo realizirati dva večja projekta, ki 
bosta bistveno doprinesla k razvoju 
in delovanju društva v prihodnosti. 
Zgradili so nov gasilski dom in kupili 
novo gasilsko vozilo tipa GVV1, ki ga 
bodo v uporabo prevzeli letos poleti. 
Člani so se skozi vsa leta delovanja 
udeleževali intervencij, se izobraževa-
li in se udeleževali vaj in tekmovanj. 
V lanskem letu so z več enotami 
sodelovali na intervencijah pri gašen-
ju požara v Opatjem selu, ena enota 
pa se je udeležila intervencije gašenja 
požara na Socerbu. 

Ponosni so na vse člane, ki so pripo-
mogli k delovanju in razvoju društva, 
najbolj pa jih veseli, da je v njihovih 
vrstah veliko mladine. Babnopoljski 
gasilski podmladek šteje kar 21 gasilk 
in gasilcev.

Naslednje leto bo za društvo pre-
lomno, saj praznuje stoto obletnico 
delovanja. 

• FOTOGRAFIJE: arhiv PGD Babno Polje
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Andreja Buh 

Pogovor z Robijem Tadičem,
predsednikom Gasilske zveze Loška dolina

GASILSKA ZVEZA LOŠKA DOLINA 

ZDRUŽUJE ŠTIRI DRUŠTVA – PGD 

STARI TRG, PGD IGA VAS, PGD BABNO 

POLJE IN PIGD KOVINOPLASTIKA 

LOŽ. MARCA LETOS SO NA OBČNEM 

ZBORU IMENOVALI NOVO VODSTVO 

IN ZA PREDSEDNIKA IZVOLILI 

ROBIJA TADIČA, DOLGOLETNEGA 

IN ZAGNANEGA GASILCA. POVABILI 

SMO GA NA POGOVOR IN GA NAJPREJ 

POPROSILI ZA NEKAJ OSNOVNIH 

PODATKOV O ZVEZI.

Zveza združuje 540 gasilcev, od tega 
je 111 operativcev, 100 mladincev in 
pionirjev ter 73 starejših gasilcev. 
Preostali pa so rezervni operativci, 
podporni člani in člani, ki nimajo 
posebnih zadolžitev. Najpogosteje 
občani vidimo operativce. To so tisti, 
ki lahko opravljajo naloge – od gašen-
ja do vsega preostalega, kar je (ali pa 
včasih tudi ni) v pristojnosti gasilcev. 
Se pravi, da imajo opravljeno vse 
potrebno izobraževanje in so zavaro-
vani ter zdravniško pregledani. Gasi-
lec, ki mu veljavnost zdravniškega 
pregleda poteče, ne sme več opravlja-
ti operativnih nalog. 
Tudi starejši gasilci lahko še sodelu-
jejo na intervencijah, dokler jim 
to dopušča zdravje, a zgolj za lažje 
naloge. Torej: lahko vozijo gasilsko 
vozilo, ustavljajo promet ali opravlja-
jo dela, ki niso fizično prenaporna in 
kjer niso preveč izpostavljeni.
Mladi gasilci pa se še pripravljajo 
na operativne naloge in v njihovem 
programu so predvsem tekmovan-
ja, kjer se učijo, nabirajo znanje in 
izkušnje. Možno je tudi, bodisi v 
okviru posameznega društva bodisi 
v okviru zveze, pripraviti posebna 
izobraževanja, ki pa so zelo zahtevna 
(tako po vsebini kot logistično), zato 
v naši zvezi tega ne izvajamo.

OSNOVNA NALOGA GASILCEV JE 

SEVEDA GAŠENJE POŽAROV, NE PA 

TUDI EDINA.

V naši pristojnosti so pregledi hidran-
tov, za to ima licenco PGD Stari trg, 
pa tudi v Kovinoplastiki to opravljajo 

sami. V mesecu požarne varnosti – 
oktobra – pa v Iga vasi organiziramo 
pregled gospodinjskih gasilnih apara-
tov, omogočamo tudi njihov nakup. 
Že leta sodelujemo s pooblaščeno 
družbo Urh iz Cerknice, ki zelo rada 
sodeluje z nami. Občasno pripravimo 
tudi preizkus gašenja za občane, da 
sami preizkusijo uporabo aparatov, 
kar je sicer videti povsem preprosto, 
a se v naglici ob požaru marsikdo 
zmede.
Sodelujemo tudi pri vajah evakuacije, 
ki jih izvajajo šole in drugi zavodi ter 
ustanove. Smo pa pri teh vajah bolj 
ali ne opazovalci, saj so za izvedbo 
vaje evakuacije zadolženi zaposleni 
in ne gasilci. V primeru požara gasilci 
sodelujemo tudi pri evakuaciji, 
ko je ta otežena. Če recimo gori v 
zgornjem nadstropju in se ljudje ne 
morejo varno evakuirati. Po dogovo-
ru pa naredimo tudi kakšno požarno 
vajo. Običajno skupno – na nivoju 
zveze – izvedemo v mesecu požarne 
varnosti in jo vsako leto izvede drugo 
društvo. Lani pa smo vajo naredili 
tudi v osnovni šoli Iga vas, kjer smo 
naše mladince zadolžili kot statiste. 
Občasno gremo v grad Snežnik, ki 
mu zaradi njegove specifike posveča-
mo več pozornosti.

KAKO PA JE S SODELOVANJEM V

VEČJIH AKCIJAH, KOT JE PRIMER

POŽAROV NA KRASU?

Lanskoletni požar na Krasu je bil zelo 
velik in odmeven, a mi na Kras hodi-
mo skoraj vsako leto. Običajno gre za 
manjše požare, ki trajajo nekaj dni, 
lanski pa je bil izredno obsežen. Naši 
člani in oprema so (smo) sodelovali 
vse dni. Le starotrška cisterna je os-
tala vedno doma, da smo bili pripravl-
jeni na morebitno intervencijo. (Pa na 
srečo ni bilo potrebe.)

ROBI, POVEJVA ŠE KAJ O FINAN-

CIRANJU GASILSKE ZVEZE.

Zveza in vsa društva smo v glavnem 
financirani iz občinskega proračuna. 
Nekaj sredstev pa pridobimo z lastno 

iznajdljivostjo – recimo z organi-
ziranjem veselice, zbiranjem papirja, 
izdajo koledarjev ali s sodelovanjem 
na dogodkih, kjer nas organizator 
angažira za različne naloge (požarna 
varnost …) Na prireditvah v organi-
zaciji našega financerja – občine – pa 
seveda delamo brezplačno.
Delno pa pridobimo sredstva – sofi-
nanciranje tipizirane opreme – tudi 
na podlagi razpisov iz državnega 
proračuna.

VSA GASILSKA OPREMA JE DRAGA. 

STE ZADOVOLJNI S SVOJO OPREM-

LJENOSTJO IN PROSTORI ALI BI 

ŽELELI VEČ?

Vedno bi želeli še kaj, vedno dopoln-
jujemo opremo in vlagamo v oseb-
no zaščito in prostore. V Babnem 
Polju imajo nov dom in v kratkem 
pričakujejo tudi novo vozilo. V PGD 
Iga vas potrebujemo večje oziroma 
»združene« prostore, saj so trenutni 
razdrobljeni. V Starem trgu bo po-
trebna zamenjava vozila (katerega?), 
razmišljati je treba tudi o novi cis-
terni, saj je trenutna stara in zastare-
la. Enako velja za vozilo za prevoz 
moštva, ki je v lasti zveze. Zastarelo 
je tudi vozilo IGD Kovinoplastika Lož 
in tu bo treba najti rešitev, v sodelo-
vanju s podjetjem. 

MED NAJINIM POGOVOROM SEM 

DOBILA OBČUTEK, DA GASILCI 

PRAVZAPRAV NIMATE VEČJIH TEŽAV, 

NE NA ORGANIZACIJSKEM

PODROČJU NE PRI OPREMI.

Drži, imamo pa težavo z mladino, ki 
je je premalo, in predvsem z njihovi-
mi mentorji. Mentorstvo mladim 
gasilcem je zahtevno, poleg znanja 
in veliko časa mora imeti mentor 

Mednarodno sodelovanje
• FOTO: OSEBNI ARHIV ROBIJA TADIČA
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ČISTA LOŠKA DOLINA ‒
NAŠA SKUPNA 
ODGOVORNOST!

Tekst in foto
Mario Žnidaršič

tudi »tisti pravi občutek« za delo 
z mladimi. Trenutno nam gre v Iga 
vasi dobro, a moramo tudi tu ostati 
pozorni, saj se mimogrede zgodi 
»luknja« in ostanemo brez generaci-
je gasilcev.

KO SVA ŽE PRI IGAVAŠKEM DRUŠTVU,

TU STE AKTIVNI TUDI NA UMET-

NIŠKEM PODROČJU.

V Iga vasi imamo srečo, da je naša 
članica operna pevka Anamarija 
Štefančič, ki vodi pevski zbor. Zbor 
je dolgoletna želja naših gasilk in 
gasilcev, kar ne preseneča, saj je PGD 
Iga vas že ob ustanovitvi delovalo na 
glasbenem področju, in sicer so imeli 
svojo godbo. Zbor sodeluje na naših 
prireditvah, občnih zborih, lanskega 
decembra pa so pripravili tudi zunanji 
koncert, na katerem so nastopili tudi 
naši mladinci.

ROBI, KAKŠNI SO VAŠI NAČRTI

V PRIHODNJE?

V letošnjem letu se bomo držali že 
sprejetih planov, večje aktivnosti pa 
načrtujemo v prihodnjem letu. Letos 
bomo zbrali podatke po posameznih 
društvih o njihovi opremi in stanju 
le-te. Na podlagi tega bomo pripravili 
plan za naslednjih pet, deset let – 
postopna zamenjava osebne gasilske 
opreme, vozil in morda začetek grad-
nje doma v Iga vasi. Verjamem, da 

bomo pri svojih načrtih uspešni, saj 
je župan Matjaž Antončič pripravljen 
prisluhniti našim predlogom.

LETOS STE IMELI VOLITVE NE ZGOLJ 

NA ZVEZI, TEMVEČ TUDI V DRUŠTVIH. 

JE VELIKO SPREMEMB?

Pravzaprav ne. V IGD je vodstvo 
ostalo isto – poveljnik je Marjan 
Žagar, predsednik Aljaž Peček, enako 
v Babnem Polju – poveljnik je ostal 
Simon Troha, predsednik pa Dušan 
Poje. V Iga vasi je novi predsednik 
Janez Ponuda, poveljnik pa je ostal 
Kristijan Ravšelj, v Starem trgu pa je 
novi poveljnik Boris Koren, predsed-

nik pa Uroš Bavec. Poveljnik zveze pa 
je zdaj Damjan Janež.

Zdaj vemo, na koga se lahko
obrnemo, ko potrebujemo gasilce. 
Pa tudi gasilci vedo (veste), da lahko 
računate na nas, občane. Kot si pove-
dal, ste zadovoljni z odzivom na vaše 
koledarje, upam, da boste zadovoljni 
tudi z obiskom veselice in parade, ki 
jo boste v Iga vasi organizirali
25. junija. 
Robi, hvala za pogovor in uspešno 
delo želim.

V občini Loška dolina 
so tudi letos izpeljali 
skupno čistilno akcijo, 
ki je potekala v soboto, 
22. aprila, pod sloganom 
Čista Loška dolina - naša 
skupna odgovornost!

Razlika v opremi
• FOTO: PGD IGA VAS

Robi v akciji 
• FOTO: OSEBNI ARHIV ROBIJA TADIČA
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TURISTIČNA TRŽNICA 
PRED GRADOM SNEŽNIK

Tekst in foto
Mario Žnidaršič

Živana Meljo

Tisoči so živeli
brez ljubezni

»Tisoči so živeli brez ljubezni,
niti eden brez vode.«

(to je misel britansko-ameriškega pesnika Wystana Hugha Audena,

ki se je ukvarjal tudi s politiko, moralo in ljubeznijo)

Stavek je v uvodu članka v Obrhu (št. 1, marec 2022), avtor g. M. 

Antončič (Pitna voda, vodni viri). Le z nekaj besedami je povedano 

bistvo pomena vode. 

Pomemben je tudi stavek o problematiki oskrbe z vodo v občini: 

»Odgovornost za zagotavljanje te naše osnovne dobrine je na stra-

ni občine in to bi morala biti glavna prioriteta odgovornih.«

Mislim, da ni občana, ki se ne bi strinjal s tem.

Vsej novi ekipi želim uspešno delo, županu pa, naj ne pozabi na 

svoje besede.

VODA
Kako se ravna s pitno vodo v svetu in tudi pri nas ...

Dve (2) miljardi ljudi nima dostopa do vode!

ZN (Združeni narodi) so leta 2003 želeli opozoriti na pomen vode  

ter proglasiti naslednje desetletje za desetletje vode. Z deklaraci-

jo tisočletja je bil zastavljen cilj, da do leta 2015 (!!) zmanjšajo za 

polovico (50 %) število tistih ljudi, ki nimajo možnosti dostopa do 

pitne vode in sanitarij.

Predvideva se, da bo do leta 2054 živelo na našem planetu 12 mil-

jard ljudi. Tako število bo (pri današnji nepravični delitvi dobrin) 

potrošilo vse zaloge pitne vode in hrane. Dejstvo je, da je čiste, 

pitne in dostopne vode vse manj na svetu. Glavni vzrok za to so: 

ekstremno hitro naraščanje števila prebivalcev, s tem vse večje 

onesnaževanje površinskih in podzemnih voda, klimatske spre-

membe, neenaka in nepravična razdelitev vode. Pozabljamo, da je 

vse to le posledica večstoletnega človeškega »truda«, pohlepa, us-

merjenega na brezumno kopičenje materialnega bogastva.

PRIVATIZACIJA VODNIH VIROV JE PRAVZAPRAV EDINA RESNA 

NEVARNOST, KI BI LAHKO USTVARILA NAŠ PLANET ŽEJEN.

Živimo v dobi krize vode. Vendar ne zato, ker je ni dovolj, ampak 

zato, ker smo to krizo ustvarili mi sami s slabim upravljanjem oz. 

P L A N E T  Z E M L J A  I N  M I

Od aprila do avgusta vas vsako zadnjo soboto v mesecu, 
pod blagovno znamko Dežela Ostrnic, vabijo v idilično 
okolje gradu Snežnik, kjer Javni zavod Snežnik pripravlja 
Turistične tržnice.

V soboto, 29. aprila,  so na TRŽNICI  obiskovalcem  nudi-
li: domače dobrote, pridelke lokalnih kmetij ter izdelke 
domače in umetnostne obrti. Pod krošnjami ste lahko 
posedeli ob dobri KNJIGI ali si privoščili  okrepčilo.
 Obisk pa ste si lahko obogatili z ogledom gradu Snežnik 
in sprehodom po grajskem parku in naravoslovni učni poti 
Po sledeh živali.
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odnosom do vode. Posledice občutijo miljoni ljudi kot tudi okolica, 

narava, Zemlja sama. Polovica svetovnih rek je onesnažena zara-

di človeškega faktorja. Predvideva se, da bo v tem stoletju (v na-

jslabšem primeru !) 60 držav občutilo pomanjkanje vode in prib-

ližno 7 miljard (!) ljudi; žejo pa bo (v najboljšem primeru!) trpelo 

48 držav in 2 miljardi ljudi. V bližnji prihodnosti bodo manko vode 

občutile države Sredozemlja, južne Evrope, severne Afrike, Bližn-

jega vzhoda, predeli Kitajske, saharske Afrike ter predeli severne 

in južne Amerike.

Medtem ko Zahod dobesedno potratno razsipa vodo, je nimajo 

revne afriške države dovolj niti za minimalno oskrbo. Že samo v 

letu 1989 je moralo 25 miljonov ljudi zapustiti svoje domove zaradi 

onesnaženja in izsušitve vodnih zajetij. In prav v revnih državah 

kaže kriza vode svoj pravi obraz. Zaradi pomanjkanja vode umre  

letno v Afriki več kot 5 milijonov ljudi in (poleg tega) še 5 milijonov 

otrok v svetu, zaradi bolezni, ki so posledica nečiste vode. Orga-

nizacija ZN za prehrano in kmetijstvo je izračunala, da 100 turis-

tov porabi v 55 dneh toliko vode, ki bi zadostovala 100 domačim 

ljudem za proizvodnjo riža za dobo 15 let; in še – oseba v Gambiji 

(Afrika) porabi dnevno 4,4 litra vode, v Ameriki do 300 litrov, v 

Sloveniji 150 dnevno.

»Črni humor«
Ne glede na tako neuravnoreženo porabo kriza vode ne bo prizad-

ela razvitih oz. finančno močnih držav, ampak revne, ki so preza-

dolžene.

Bogate države so se v zadnjih letih lotile »pospravljanja svojih 

dvorišč«. Reka Temza, ki je bila najbolj onesnažena evropska reka, 

je postopno očiščena tako kot večina drugih rek Evrope. Toda – 

nekdanje kolonialne države so začele odlagati svoje »smeti« v svo-

je bivše kolonije. Razvite države so v sklopu »agende 21« ( to naj 

bi bil program za 21. stoletje ) prevzele odgovornost, da iz svojega 

BDP-ja prispevajo 0,72 % za te cilje. Le nekaj let pozneje se je iz-

kazalo, da se »bogati« ne bodo držali teh dogovorov. Dogovor so 

spoštovale samo Danska, Švedska, Norveška in Nizozemska. Da bi 

se popolnoma rešile obveznosti, tega dogovora, so tiste »bogate« 

države leta 2003,v Kyotu preložile to breme, odgovornost na pri-

vatni sektor. Ta naj bi nudil vso potrebno pomoč državam v razvo-

ju. Seveda pa, želi ta privatni sektor, ki temelji na ekstra profitu 

– dobiti vložen denar ekspresno hitro nazaj (!!). Tako svetovne 

korporacije že danes oskrbujejo 20 % prebivalcev mest v deželah v 

razvoju. Mestni reveži plačujejo nerazumno visoke cene vode – v 

višini polovice njihovega dohodka (!!)

Voda je bila vedno javno dobro in njena dostopnost ljudem ni bila 

nikoli vprašljiva. Zanjo so bile vedno odgovorne in zanjo so vedno 

(do današnjih dni) skrbele državne ustanove in lokalne skupnosti.

Danes omogoča vsepovsod prisotna WTO (World Trade Organiza-

tion – svetovna trgovinska organizacija) multinacionalnim korpo-

racijam, da kupujejo in prodajajo PRAVICO (!!) do vode, v kat-

erikoli državi hočejo!! Cilj tega sporazuma je brisanje – izničenje 

socialne vloge države in odstranitev države iz upravljanja na po-

dročjih posebnega pomena, kot so: zDRAVSTVO, ŠOLSTVO, OS-

KRBA Z ENERGIJO IN GOSPODARJENJE Z VODO!!.

ZATO je treba biti ODLOČNO PROTI privatizaciji naštetega, saj pri 

tem ne gre za dobrobit človeka, ampak zgolj in le za kopičenje še 

več KAPITALA KORPORACIJAM, ki kot »DOBROTNIKI« stojijo za 

tem!

Danes postavlja vsa pravila WTO in njen cilj je jasen – ukinitev 

vseh tako imenovanih trgovinskih meja in vzpostavitev odprtega 

svetovnega trga, »trga, ki je neobremenjen s kulturno, politično 

tradicijo, s socialnimi pravicami in varstvom okolja«!!

»Posel stekleničenja vode«
V novonastali »svobodni privatizaciji« vodnih zalog so še pose-

bej dejavne in hitre korporacije, ki se ukvarjajo s črpanjem in 

stekleničenjem vode. Nič čudnega, ker je znano, da je ta industrija, 

trenutno vredna 22 miljard USD, njena rast pa se še predvideva za 

30 %. Skupina Perrier, v lasti Neslteja je prva (in kar dvakrat večja 

od druge) v verigi korporacij stekleničenja vode. Nestle ima v lasti 

približno 30 % celotnega tržišča stekleničenja vode ; Danone kon-

trolira 15 %, sledita jima Pepsi in Coca-Cola. Nestle ima v lasti 68 

podjetij za črpanje vode. Črpa jo tudi iz jezera Michigan (ZDA) in 

pri tem DNEVNO !! ustvari cca 1,8 miljonov USD prometa. 65 % te 

vode izvaža po vsem svetu. Voda se tako prevaža v oddaljena mes-

ta, npr. tudi iz Ženevskega jezera v Španijo; Urad za izvoz vode na 

Aljaski je prejel ponudbo za prevoz ledenikov v Savdsko Arabijo ...

Industrija, ki se ukvarja s stekleničenjem vode za prodajo, počne 

vse to VEDNO na škodo okolja, in to na dva načina – že s samim 

črpanjem vode in s plastično embalažo, ki je žalostna zgodba sama 

po sebi. Črpanje vode izsušuje izvire, uničuje naselbine, ogroža 

ekosistem in izčrpava nahajališča, zaloge podzemnih voda. Posle-

dice prekomernega izčrpavanja podzemnih voda so – zmanjšani 

pritoki vodotokov, ogrožena so močvirna območja ter prodor slane 

vode v vodna zajetja. Nezmerno izčrpavanje globokih podzemnih 

voda pomeni tudi nevarnost izgube teh voda, če se je izčrpa več, 

kot se jo lahko naravno obnovi. VEDNO pa obstaja tudi možnost 

trajnega onesnaženja!!

Raziskave kažejo, da je 25 % stekleničene vode, v svetu, navadna 

voda iz pipe, testi (ameriškega sveta za zaščito naravnih bogastev) 

kažejo, da 25 % stekleničene vode NI v skladu s predpisanimi stan-

dardi in presegajo dovoljene meje. Tako je bilo odkrito, da je bila 

voda dasani (flaširala jo je Coca-Cola in jo reklamirala kot čisto iz-

virsko vodo!) le voda iz predmestnega vodovoda in je vsebovala 

dvakrat! več rakotvornih kemikalij od dovoljene meje! Takoj je bila 

izločena iz prodaje.

»Vojne za vodo«
Izviri rek, kot so Nil, Amazonka in Donava, bi lahko postali bojna 

polja za vodo v bližnji prihodnosti (poročilo ameriškega ministrst-

va za obrambo). To le potrjuje mišljenja številnih analitikov, da se 

boj za prevlado nad vodo že vodi, in to z vsemi možnimi sredstvi.

Časopis Fortune (am.  multinacionalna poslovna revija, New York), 

maj 2000: » voda bo v 21. stoletju to kar je bila nafta v 20. stoletju 

– dragoceno blago, ki določa bogastvo naroda«!

Svetovna banka predvideva za 21. stoletje vojne za vodo. ZN ima-

jo že scenarije spopadov na 300 mestih na planetu. Udeleženci 

stockholmske mednarodne konference o vodi (2004) so opozorili 

na mogoče največji problem, ki bi lahko pripeljal do takih vojnih 

zapletov zaradi vode, in to je – NEZNANJE in SAMOVŠEČNOST 

bogatih držav. Prof. William Mitsch (Univerza Ohio) je to takole 

komentiral: »Ne vem, kaj bi lahko te države potegnilo iz sam-

ovšečnosti v katero so padle, razen morda suše, kuge in vojne, ki 

bodo izbruhnile zaradi borbe za pravico vode.«
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Tudi ZN so se odločno uprli vse bolj pogostim in agresivnim izpa-

dom korporacij za svetovno vodno bogastvo. Januarja 2002 je bila 

izdana deklaracija, da je »voda osnova za življenje in zdravje in je 

zato socialna in kulturna dobrina in NE EKONOMSKA kategorija. 

(ko je naš parlament sprejel zapisati pravico do vode v ustavo, so 

imeli nekateri poslanci »ekonomske« pripombe, podobno kot za 

privatizacijo šolstva in zdravstva).

Privatizacija vode poteka v zadnjih letih praviloma v državah z vi-

sokimi dolgovi ali pa v tistih, ki so odvisne od tujih kreditov, Medn-

arodne finančne institucije pogojujejo kredite s spremembami za-

konov, ki odpirajo vrata velikemu kapitalu za pravice upravljanja z 

vodo. Ti dogovori potekajo največkrat v tajnosti – to je dejansko 

korupcija!

»Voda je neodtujiva pravica vsakega živega bitja«
Odnos velikih korporacij o privatizaciji vode je odkrito povedal 

Nestle: »Voda mora imeti svojo ekonomsko ceno zato, da bi se iz 

te cene financirali ekološki projekti«!! Le kdo še nasede takemu 

populizmu, sprenevedanju ... Ta tako imenovana ekonomska cena 

se brezpogojno in nenamensko troši.

Danes se v svetu krepi gibanje, da se končno tudi formalno prizna 

človekova neodtujiva pravica do vode, kot ima vsak človek pravico 

do zdravstvenega varstva in izobraževanja. Pravica in dostop do 

teh osnovnih dobrin ne sme biti stvar izbire, še manj pa KUPNE 

MOČI!!

Ne obstaja moralno upravičena »ekonomska cena vode«. Poleg 

prej zapisane deklaracije ZN o vodi je pomemben še naslednji za-

pis: »Voda ni komercialni proizvod kot nekateri drugi, AMPAK je 

dediščina, ki jo je treba čuvati, zaščititi, spoštovati in v skladu s 

tem postopati«

VIR: NEXUS,ŠT. 15

»Lastniki dežja«
Kako neobvladljivo pohlepni so apetiti podjetij, kaže primer kme-

ta iz Velike Britanije, ki je bil prisiljen vodo, čeprav jo je črpal iz 

lastnega, starega vodnjaka plačati. Pojasnilo oblasti »Dež, ki polni 

vodnjak, bi namesto tega polnil vodovodni sistem, zato mora kmet 

plačati odškodnino« (Mislite, da se pri nas to ne dogaja?)

Velika Britanija je država, ki je šla najdlje v procesu privatizacije 

vode. Vodovodni sistem je bil privatiziran v 80. letih, v času vlade 

M. Thatcher. Večinoma se privatizirajo dela ali dajejo koncesije za 

izkoriščanje izvirov. Toda v Angliji so vodna bogastva v celoti v pri-

vatnih rokah. Od takrat so se cene zvišale za 67 %, s posameznimi 

podražitvami tudi do 450 %! To divjanje cen je povzročilo, da si 

več tisoč ljudi ni moglo privoščiti vode in zaradi splošnega poman-

jkanja pitne vode se je za šest krat! povečala pogostost diareje. Pri-

vatizacijo vode je obsodilo tudi Britansko medicinsko združenje. 

Čeprav je čudno slišati in še težje razumeti, pa »kraja dežja« ni tako 

redek primer. V Avstraliji so lokalne oblasti prepovedale zbiranje 

deževnice in celo očiščevanje in uporabo kalne vode v naravi! (ali 

kdaj preberete zadnjo stran komunalnega obvestila?), v Boliviji se 

je bila prava ulična bitka zaradi vode. Zakaj? V mestu Cochabambi 

je ameriška korporacija Bechtel (oz. njena hčerinska družba) kupila 

pravico za distribucijo vode. To pravico so kupili za 20.000 USD, 

TODA takoj po nakupu je koncesionar določil, da bo podvojil ceno 

vode, pozneje pa še potrojil! Prišlo je do stavk in protestov. V 4 

mesecih so bile oblasti prisiljene popustiti, Bechtel je moral oditi.

Primer J. Afrika – Ko prehaja pravica do vode v privatne roke, torej 

v roke korporacij je posledica tega, da mnogi (in to so vedno najbolj 

revni ljudje ali skupnosti) ne zmorejo plačevati nerazumno visokih 

stroškov te osnovne dobrine, te pravice za preživetje. V J. Afriki, 

kjer je revščina vedno tudi vprašanje rasizma, je privatizacija vode 

povzročila humanitarno in zdravstveno katastrofo. Zaradi visokih 

cen in posledično nezmožnosti plačila je izključenih iz sistemov za 

oskrbo z vodo več kot 10 miljonov revnih! Posledica te izključitve – 

najhujša epidemija kolere v tej državi.

Problem oskrbe s pitno vodo ni le zdravstveni problem. Primer 

Gana – tradicija družine je, da ženska skrbi za vodo v domu. Zaradi 

številnih izključitev družin/domov iz vodovodnih sistemov mora-

jo ženske/dekleta hoditi po vodo v oddaljene kraje. Namesto v 

šolo – po vodo za preživetje. Posledično pada izobrazba deklet.

V takih državah je privatizacija vode povzročila ekološko 

katastrofo. Ko postane voda tržno blago jo, tako lastniki kot dis-

tributerji, smatrajo kot proizvod, ki ga je treba dobro unovčiti in 

večati proizvodnjo. Navadno se istočasno z privatizacijo vode pri-

vatizira tudi kanalizacijski sistem! (jasno, kajne?). Potem pa lastni-

ki obeh višajo stroške na sistemih čiščenja! (nič novega).

V državi Michigan, ZDA, teče sodni spor med lokalno skupnostjo 

in Nestlejevo podružnico Ice Mountain Spring Water, ki črpa skoraj 

40.000 litrov vode na uro! S tem uničuje tamkajšnja jezera in 

mokrišča. Ta zgodba je zastrašujoča slika 21. stoletja, zastrašujo-

ča slika močnega in brezobzirnega sistema, ki izčrpava okolje do 

uničenja ZGOLJ in LE zato, da privilegiranim proda zadnjo preosta-

lo dragocenost Zemlje – PRAVICO DO ŽIVLJENJA.

Ali nam bo uspelo to dragocenost obvarovati? Mora nam uspeti! To 

ni le naše lastno bogastvo, ampak pripada vsemu svetu – našemu 

planetu.

VIR: M.ZEC, CREATIVE COMMONS LICENSE, 2004

Bodimo skrbni, odgovorni in pozorni, da ostanejo osnovne dobrine 

za življenje v javnem dobrem – tako kot voda tudi zdravstvo in 

izobraževanje.

Brez zraka zdrži človek nekaj sekund ali minut, brez vode nekaj 

dni. Brez njiju naše življenje ni mogoče, tudi obstoj živalskih in ras-

tlinskih »bitij« ne. Brez njiju je naš planet mrtev. Tega se ne zave-

damo, ker je bilo v preteklosti obojega v izobilju in vsem brezplač-

no dostopno. Z obema ravnamo neodgovorno, nerazumno in s tem 

uničujemo sami sebe, človeštvo in naš edini dom – Zemljo. Voda 

je tudi klimatski dejavnik globalnega pomena. Z neodgovornim 

odnosom do gozdov in vodotokov zanesljivo pospešujemo erozijo, 

ustvarjamo neplodna polja, ustvarjamo puščavo in s tem posledič-

no velike klimatske spremembe. Te se kažejo kot poplave, orkani 

in druge naravne nesreče, ki zahtevajo človeška življenja in veliko 

materialno škodo. Take razmere v svetu niso slučajne. Da bi zman-

jšali pogostost naravnih nesreč in poskušali vzpostaviti ekološko 

ravnovesje, bi morali biti bolj odgovorni do voda in gozdov, med 

katerima je tesna povezava.

Planet Zemlja je naš edini, pravi dom. Skrb in odgovornost za ta 

dom je pravo domoljubje. Ta planet, ta dom nam daje vse pogoje za 

življenje. Kaj in kako mu vračamo??
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Fotografije Boruta Kraševca pripovedujejo o nedoločljivem času, ki je zamrznil 
Loško dolino v svojem skoraj popolnem pogledu. Njegovi motivi gore Snežnik 
se preselijo v srednjeveško polmrakobno vzdušje. Oblaki pripovedujejo o 
svojem baročnem času bohotenja svetlobe in senc, smetanove pene in svilene 
barve zahodne svetlobe na nebu. Grad Snežnik se je znašel v pripovedki o 
speči Trnuljčici, ki čaka, da jo odmrzne prva pomlad. Ostrnice pripovedujejo
o dneh, ko so nekoč ponosno kraljevale po domačih travnikih. V vseh pogle-
dih, ki nam jih za nas obudi avtor, nam pokaže hkrati lepote Loške doline in 
njeno drugačnost, spremenljivost in muhavost, ponosno preoblečeno
v odseve trav, ptic, oblakov in njenih neskaljenih vodá.

Karmen Bajec,
akad. slik. mag. um.

K razstavi
Boruta Kraševca
v medgeneracijskem centru

Gaber 2023

Vesna Telič Kovač,

Pogovor s pisateljem in glasbenikom 
Jernejem Dirembekom v gradu Snežnik

Le kdo ne pozna glasbene skupine 
Mi2, ki na slovenskih glasbenih 
odrih že od leta 1995 in prve Črtice 
poslušalstvo navdušuje z rockerskimi 
melodijami in pogosto humornimi 
besedili, ki jih že od vsega začetka 
kot ustanovni član takrat še zares 
dueta Mi2 prispeva Jernej Dirnbek. 
Dimek, kot ga pozna glasbeni svet 
in je vzdevek podedoval po očetu, je 
poleg Toneta Kregarja glavni avtor 
uspešnic omenjenega banda. Že 
nekaj časa pa Dimek ne piše le glasbe 
in besedil za Mi2 in druge slovenske 
izvajalce, ampak je svojo ustvarjal-
nost razširil še na literarno področje. 
In prav zato, kot preplet glasbe in 
literature, je v organizaciji Javnega 
zavoda Snežnik in Narodnega muzeja 
Slovenije poročna dvorana na gradu 
Snežnik v petek, 21. aprila 2023, na 
povabilo Vesne Telič Kovač gostila 
Jerneja Dirnbeka, ki je pred kratkim 
izdal že svoj tretji roman. In tudi o 
Ledeni kraljici, kakor je vrtoglavo 
črno komedijo naslovil, je tekel 
sproščen pogovor, poln smeha in 

seveda glasbe. Jernej je že v uvodu 
v večer ob akustični kitari odpel 
Visoko pesem, nekakšen uglasbeni 
življenjepis, pesem iz zbirke Pripov-
edke o vinu in ljubezni, kjer je pred 
petimi leti objavil precej zabavna 
in celo hudomušna besedila, ki jih 
izvaja z izvrstnim klaviaturistom 
Davorjem Klarićem v kantavtorskem 
dvojcu. Jernej, ki se je na samostojno 
umetniško pot podal leta 2017, ko 
je po dvajsetih letih zapustil redno 
javno službo, v svoja besedila, ki jih 

zaradi pripovedne dolžine težje izva-
jajo s skupino Mi2, polno pa zaživijo 
v omenjenem duetu, predvsem pa v 
svoje romane vključuje like, ki jih je 
najprej srečeval v svojem domačem 
malem kraju, v mali ulici v Rogat-
cu. Med platnicami pa se znajdejo 
tudi prijatelji, znanci iz glasbenega 
sveta, torej ljudje, ki jih poznamo in 
prepoznamo v vsakdanjem življenju. 
Njegove male ljudi, pogosto antiju-
nake, ki so v svojih dejanjih večkrat 
skrajno nerodni, zaznamujejo tudi 
štajerski dialekt in lokalni izrazi, ki 
dajo tekstom še dodatno barvitost 
in pristnost, vseskozi pa sta poleg 
inteligentne igrivosti in šaljivosti 
prisotni pronicljiva satira in družbe-
na kritičnost. Prav nič drugače ni v 
njegovem drugem romanu Tramp 
(2021), napeti in parodični zgodbi s 
prvinami kriminalke, in v prvencu 
iz leta 2016 Pevci pozabljenih pesmi, 
ki je glasbeno-literarnemu večeru 
na gradu Snežnik z rahlo korekturo 
dal ime Pevci so pisali pozabljene 
zgodbe.  
Zdenko Truden, direktor javnega 
zavoda, se je Jerneju in Vesni zahvalil 
za prijeten večer in povabil zbrane 
na druženje ob dobrotah, ki so jih 
ponovno pripravili v Društvu žena in 
deklet na podeželju Ostrnice.

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ

• FOTOGRAFIJE: BORUT KRAŠEVEC
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V KNJIŽNICI

Anđelka Pogorilić, KJUC

Iz zgodovine Loža in okolice – 
predavanje v knjižnici

Marčevska dogajanja je v starotrški 
knjižnici zaznamovala domoznanska 
prireditev z Dušico Kunaver, kultur-
no publicistko, profesorico an-
gleščine in ruščine, zbirateljico ljuds-
kega izročila, avtorico in izdajateljico 
poljudnoznanstvenih, leposlovnih 
knjig ter pedagoških priročnikov, 
ki je v sodelovanju z raziskovalcem 
lokalne zgodovine Jožetom Lavričem 
Casciem predstavila utrinke iz 
zgodovine Loža in okolice. Da je bila 
prisotna tudi avtentična zborovska 
spremljava z ljudskimi napevi iz loka-
lnega okolja, pa se je treba zahvaliti 
Pevkam iz Loške doline, ki delujejo 
pod okriljem Društva upokojencev 
Loška dolina. Iz zakladnice ljudskega 
slovstva so za uvod izbrale Stoji, stoji 
tu majstu Luož, pesem, ki je naz-
nanila temo večera – Lož in Ložane 
v preteklosti. Knjižničarka je zbrane 
v uvodu pozdravila in poudarila, da 
je Lož od nekdaj pomembno, staro-
davno mesto, ki, kot je napisal Fran 
Milčinski, sega skoraj do Adama 
v paradižu. Izpostavila je nekaj 
imenitnih ljudi, ki jih je življenje 
pripeljalo v Lož, med drugimi tudi 
Jožefa Milčinskega, Zofko Kveder 
in pesnika Jožeta Udoviča, ki je Lož 
in Ložane opisal v svojem edinem 
proznem delu Spremembe: »V našem 
malem in zakotnem kraju, ki je po 
imenu in po starih, v Valvazorju 
popisanih pravicah neke vrste mes-
tece, v resnici pa kmečka vas, imamo 
celo vrsto raznih ustanov, družb in 
bratovščin. Imamo godbo s svetlimi 
trobentami, vedno polno občinsko 
ubožno hišo, star oglejski farovž, 
danes poln stisnjenih in suhih pre-
bivalcev, nekaj društev, nazadnje pa 
tudi bratovščino svetega Roka. Vanjo 
se vpišejo tisti, ki mislijo kmalu iti 
na oni svet, da so za svojo zadnjo 
pot deležni bratovskega voza, črno 
in belo pobarvane kočije, ki jih po 
stari poti pritrese na pokopališče. To 

pokopališče s cerkvijo svetega Roka 
je pomaknjeno v ozko dolino, obdano 
od njiv in pobočij, ki se po njih spusti 
državna cesta k hišam. S teh pobočij 
je videti pokopališče kot prijetna 
zelena pristava, znotraj vsa obrasla, 
s pravilno potegnjenim zidom, z 
velikansko lipo ob škripajočih vratih, 
kot nekakšen dom, obdan z zelniki, 
deteljami in fižolovimi prekljami.« ( 
Spremembe, Bratovščina, str. 81)
V eni od novel je Udovič pisal o 
premišljujočem slepcu, ki ga 20 let 
slepote ni moglo streti in ga slepe oči 
niso ovirale, da ne bi videl zgrešen-
ega sveta. Domačini zatrjujejo, da je 
glavni protagonist njegove pripov-
edi Šerinov stric. Šerina, Fižolkove 
mame in mnogih drugih se je med 
večerom spominjala Kunaverjeva. 
Živahnega in bistrega uma je iskri-
vo obujala spomin na čase, ki jih je 
preživela med Notranjci, kajti njena 
mama je bila Ložanka. V pripove-
dovanje je vtkala skrb za ljudsko iz-
ročilo, za ljudsko pesem, ki povezuje 
preteklost s prihodnostjo. Zaključila 
je z mislijo, da starosvetna slovenska 
vas odhaja v zgodovino, zato je še 
kako prav, da se neguje pripadnost 
kraju, da se negujejo ljudske pripove-

di, ki, če jim prisluhnemo, pripovedu-
jejo zgodovino naroda. 
Jože Lavrič Cascio, Bločan in Si-
cilijanec, avtor treh knjig in četrte, 
ki je tik pred izidom, je hvaležno 
poslušalstvo popeljal v preteklost, 
natančneje v čase turških vpadov v 
naših krajih, ali kot je napisal Milčins-
ki – v tiste dni, ko je Turek, krivover-
na ta nesnaga, strašil po deželi. Po 
zgodovinskih virih naj bi Turki od 
leta 1470 do 1530 Kranjsko napadli 
celo osemdesetkrat. Najbolj izropana 
sta bila po navedbah zgodovinskih 
virov Šteberk in Lož, ki naj bi imel po 
odhodu turških hudodelcev opus-
tošenih celo 85 odstotkov kmetij. 
Strah pred Turki je bil tako velik, da 
Ložani niso lovili polhov, gozd pa so 
sekali samo pozimi. Kunaverjeva je 
pripomnila, da je bila s premišljeno 
obveščevalno službo in strateško 
postavljenimi grmadami Kranjska v 
pičlih dveh urah obveščena o priho-
du Turkov. Cascio je nato predstavil 
zgodovinske zanimivosti, ki jih je 
temeljito raziskal – prometne poti v 
preteklosti, tovornike in tovorjenje 
blaga, pripovedoval je o mitnicah, 
tržnih dnevih ter o pomenu tržaške-
ga pristanišča za naše kraje. 

KULTURA
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Večer so sklenile pevke s šmaraško 
ljudsko pesmijo iz 17. stoletja – Smo 
slišali ptičice peti –, ki jo pojejo v 
Šmarati vsako leto na silvestrovo, 
nazadnje pa ljudsko pesem o sv. 
Antonu Puščavniku, priprošnjiku 
za mlada dekleta, ki so jo prepevali 
na Babni Polici. Na pobudo Dušice 
Kunaver so v sklepnem delu večera 
zadonele ljudske pesmi vseh slov-
enskih pokrajin, ki so povezale 
nastopajoče in poslušalce v skupino 
zadovoljnih ljudi. Zagotovo drži, da 
kdor poje, slabo ne misli. Večer je 
minil v izjemno prijetnem vzdušju.

Anđelka Pogorilić

Pomladna 
potepanja
v knjižnici

KULTURA

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČPomladno sezono dogodkov so v 
starotrški knjižnici odprli s poto-
pisnim predavanjem popotnika 
in romarja Viljema Gogale. Nekoč 
magister sociologije in pravnik z us-
pešno (celo mednarodno) kariero ter 
nekdanji novinar dnevnika Delo je 
nenadoma zapustil vse in se odpravil 
na pot. Ključni trenutek odločitve je 
bil, ko je dojel, da dela samo še za de-
nar, da je prazen in osamljen. Materi-
alno imetje je razdal in se odpravil na 
več kot deset let dolgo romanje. Sam, 
peš in brez denarja, z rezervnimi 
hlačami, z majico in spodnjim peril-
om v nahrbtniku je prehodil vse stare 
romarske poti v Evropi in obiskal 
celo Jeruzalem. Za to pot je potre-
boval leto in pol. Obiskovalci so mu 
prisluhnili z zanimanjem, saj so tako 
nenavadni in pogumni ljudje izjemno 
redki. Iztočnico za predavanje, kako 
si vzeti čas, je dopolnil z mislijo, da 
tisto, kar zares potrebuješ v življenju, 
tudi dobiš. Denar človeka ne more 
osrečiti, kakor tudi njega ni, resnični 
mir je našel šele, ko se je podal na 
pot v svojo notranjost. O tej poti je 
napisal knjigo z naslovom POTopis: 
Popotniško zorenje Viljema Gogale. 

Ne gre za običajno knjigo, saj ne 
ponuja nobenih smeri niti ne pove, ali 
je spredaj dejansko njen začetek in 
ali se zadaj v resnici konča. To v izbiro 
ponuja bralcu. 
Osemnajstega aprila so se podali 
na potovanje s strastno popotnico 
Viktorijo Kante, knjižničarko iz 
Ajdovščine. Na slikovno bogatem 
predavanju je predstavila neprecen-
ljivo izkušnjo, ki so jo kot družina 
doživeli na Caminu – Jakobovi poti 
v Santiago de Compostela. Špansko 
ime poti je El Camino de Santiago in 
je skupno ime za več romarskih poti, 
ki vodijo do svetišča svetega Jakoba 
v Composteli. Najbolj znana Jakobo-
va pot, ki poteka po severni Španiji, 
je francoska pot oz. Camino Frances. 
Veliko je bilo že napisanega o tej 
najbolj znani romarski poti, po kateri 
je hodilo že milijone ljudi, toda vsak, 
ki se poda nanjo, jo doživi drugače. 
Viktorija je bila na Caminu petkrat, 
saj tudi zanjo velja rek – enkrat 
romar, za vedno romar. Njeno prvo 
romanje je bilo po Caminu Frances. 
Že čez dve leti se ji je na portugal-

ski poti pridružil še mož. Obema 
je Camino prirasel k srcu, zato sta 
leta 2018 prvič tja odpeljala tudi 
svoje tri otroke. Skupaj so prehodili 
približno 250 kilometrov angleške 
poti – Camino Ingles. Najstnikom 
je bila izkušnja izredno všeč, tako 
so se julija lani odpravili na severno 
pot – Camino del Norte, ki velja za 
najzahtevnejšo, najbolj hribovito ro-
marsko pot in hkrati pot z najlepšimi 
razgledi na morje. Skupaj so prehodili 
skoraj 400 kilometrov. Še toliko jih 
čaka do cilja v Santiagu. Obiskovalci 
so se lahko prepričali, da je prehoditi 
po 20 kilometrov in več dan za dnem, 
v vročini, mrazu ali dežju, vse prej 
kot enostavno. Gotovo pa pomaga-
jo vztrajnost, premišljeno izbrana 
oprema, humor ter podpora ljudi, ki 
jih srečujejo na poteh.
Potopisna predavanja privabijo veliko 
obiskovalcev. Nekateri le hrepenijo 
po potovanjih, drugi pa s hvaležnost-
jo prisluhnejo nasvetom že izkušenih 
popotnikov. Eni samo potujejo, drugi 
potujejo in pomagajo. Tako je bilo 12. 
maja nekoliko drugačno potopisno 
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potovanje o krajih in skupnosti 
ob jezeru Bunyonyi v Ugandi, a bo 
hkrati predstavitev humanitarne-
ga programa. Obzorja so nam širili 
dobrodelni domačini Dušan Baraga, 
Tanja Ožbolt Košmrlj in Nataša Vam-
pelj Suhadolnik. 
Majsko dogajanje je zaključila Alenka 
Veber s predstavitvijo druge knjige 
duhovnih misli – Sledi. 61 babjepol-
skih odkruškov.

Miha Razdrih

AJVA ART RAZSTAVLJAL
V LJUBLJANI

V četrtek, 2.marca 2023, je v Ljublja-
ni, v galeriji v prostorih društva za 
teorijo in kulturo hendikepa YHD  na 
Metelkovi, potekalo odprtje razstave 
umetnika Iva Kvartuča – Ajve, po 
rodu iz Loške doline. V bogatem kul-
turnem programu na zelo obiskani 
otvoritvi so dramski igralki Mirjam 
Gostinčar in Medeja Novak reciti-
rali njegove pesmi, za glasbo pa sta 
skrbela Benc in Ajva ali »BplusA«. 
Svojega člana so prišli podpreti tudi 
člani pustnega društva Cerknica, 
ki so s seboj pripeljali tudi Butalce. 
Razstava je v mesecu in pol priteg-
nila mnoge obiskovalce iz Slovenije 
in tujine, ki so uživali v razstavljenih 
delih. Upamo, da bomo razstavo »NA 
ČRTI« kmalu lahko videli tudi
v kakšni galeriji v Loški dolini!
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Za tekmovalci, serviserji, vzdržev-
alci in vodstvom biatlonske sekcije 
Smučarskega kluba Loška dolina je 
ponovno uspešna sezona, ki se je 
zaključila s skupno zmago Nikite 
Funda v alpskem pokalu v biatlonu. 
Poleg nje so pri dekletih nastopale 
tudi Kiara Hace, Tjaša Mišič in Gena 
Jakopin. Pri fantih sta barve kluba 
zastopala Gašper Ožbolt in David 
Zabukovec.
Začeli smo s prizoriščem v Nemčiji, 
za tem smo se selili v Švico, Italijo in 
za konec smo se ustavili na domači 
Pokljuki, ki je bila prav posebna, saj 
je odločala o skupni zmagovalki. 
Konkurenca je bila tako strnjena, da 
je Nikita ob slabšem nastopu dan 
pred zaključkom tekmovanj zdrsnila 
na 4. mesto v skupni razvrstitvi 
pokala. Zadnji dan je z odličnim 
nastopom osvojila 2. mesto in 
postala prvakinja v kategoriji mlajših 
mladink za sezono 2022/23 med 111 
uvrščenimi dekleti.
Zadnji tekmovalni dan je bil poseben 
izziv tudi za naš klub, saj smo prvič v 
zgodovini organizirali mednarodno 
tekmo v biatlonu in s tem pri organi-
zaciji naredili korak naprej.
Bila je naporna in turbulentna sezo-
na, treba se je bilo boriti za mesta, 
ki so sploh omogočala nastop, kajti 
rezultati na mednarodnih tekmovan-
jih štejejo tudi za dosego norme, da 
je tekmovalec v prihajajoči sezoni 
uvrščen v reprezentančno ekipo, kar 
je tudi cilj, saj ta omogoča še boljše 
razmere za trening. Vsako sezono 
zadnjih treh let smo v reprezentanco 
oddali po enega tekmovalca. Reprez-
entantoma Gašperju Ožboltu in Kiari 
Hace, ki je tudi zmagovalka Pokala 
Slovenije pri mladinkah za preteklo 
sezono, se bo v novi sezoni pridružila 
še Nikita Funda. Cilj v novi sezoni je 

Simon Kočevar

Hladna
osvežitev
pred vročimi
poletnimi 
dnevi
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Nikita Funda,
zmagovalka alpskega pokala 
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Del mlajše in starejše ekipe 
v Babnem Polju 

imeti eno tekmovalko na olimpijskih 
igrah mladih, ki bodo v Južni Koreji, 
in po enega tekmovalca in tekmov-
alko na mladinskem svetovnem 
prvenstvu v Estoniji.

Ko pišem o razmerah in navajam 
rezultate, mi dovolite, da omenim, 
da se v Babnem Polju že dalj časa 
načrtuje urejen poligon za biatlon, ki 
bi omogočal treninge poleti na rolkah 
in pozimi na smučeh. Letos nam je 
bila narava naklonjena, saj smo imeli 
sneg praktično tri mesece, in upamo, 
da nam bo kmalu naklonjen tudi 
tehnični sneg, ko ne bo padavin in 
bo predstavljal rešitev za logistiko in 
transport, ki bi nastal z vožnjami na 
oddaljeno Pokljuko.
Spodbudno je, da imamo veliko 

tekmovalcev, kar je za klub v naši 
okolici tudi prav poseben uspeh, in 
sodimo ob bok največjim biatlonskim 
in tekaškim klubom v Sloveniji. V 
novi sezoni bo mlajša ekipa štela 16 
tekmovalcev, se pa številka mesečno 
povečuje. Skupaj s starejšo ekipo bo 
več kot 20 tekmovalcev, in kot kaže 
praksa v drugih klubih, bo treba tudi 
pri nas v Loški dolini več sodelovati z 
občino in preiti na dejstva, da za opti-
malen trenažni proces trener skrbi za 
osem tekmovalcev. Ker je tekmoval-
cev več, narašča potreba po dodat-
nem kombiju in trenerju. Vse preo-
stalo je delo v oteženih razmerah in 
tukaj smo uspešni, ker udarniško 
delamo in se izjemno trudimo. Je pa 
vodenje trenažnega procesa vsako 
leto težje, zato ne smemo pustiti 
času, da nas prehiti materialno, teh-
nično in finančno. Dokazujemo, da 
delamo dobro, saj klub deluje že več 
kot 50 let.
Da smo bili v pretekli sezoni kot klub 
uspešni, prikazuje tudi točkovanje 
klubov za pokal Slovenije v biatlonu. 
V močni konkurenci enajstih klubov 
smo zasedli 5. mesto.
Od Športne zveze Loška dolina smo 
prejeli tudi plaketo za najbolj us-
pešen klub pri delu z mladimi v Loški 
dolini, za kar se jim zahvaljujemo.  
Poleg rolkarskih tekaških tekmovanj 
(brez streljanja) in tekmovanj za po-
kal Slovenije v biatlonu, kjer je med 
mlajšimi najboljše nastopala Kleia 
Hace, ki je bila dvakrat na stopničkah 
in osvojila skupno 5. mesto, smo se z 
mlajšo tekmovalno ekipo udeleževali 
tudi tekmovanj za Notranjski tekaški 
pokal. Na enem od tekov smo imeli 
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na štartu kar 18 tekmovalcev in smo 
tako tudi dober promotor in pod-
pornik prireditev na Notranjskem. 
Naj omenimo, da smo kot organizator 
prevzeli tudi tradicionalni Tek na 
Križno goro, ki je letos že devetnajsti.
Na podelitvi za skupni seštevek No-
tranjskega tekaškega pokala za leto 
2022 je OŠ heroja Janeza Hribarja 
(tekmovalci tekmujejo za šolo in ne 
klub) prejela plaketo osnovne šole 
z največ udeleženci, kar je močno 
prispeval naš klub.
V sodelovanju z OŠ Stari trg smo 
izpeljali tudi športni dan – tek na 
smučeh –, na katerem je sodelova-
lo 46 otrok. Posodili smo klubsko 
opremo, da je bilo to v kombinaciji s 
šolsko sploh mogoče izvesti. Učenci 
so bili nad izvedbo navdušeni.

Poleg starejše srednješolske in mlajše 
osnovnošolske tekmovalne ekipe 
imamo tudi žilave rekreativce, ki so 
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Starejša ekipa
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Mlajša ekipa
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Mlajša ekipa v športnem parku Stari trg 
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Učenci OŠ na športnem dnevu 

nastopili tudi na dveh večjih tekmo-
vanjih, ki štejejo za Ski Classics. To 
je serija tekov na smučeh na dolge 
razdalje v klasičnem slogu, ki poteka-
jo od leta 2011. 
Začeli so z maratonom Marcialonga v 
Italiji. Sedemdeset kilometrov dolgo 
progo v klasični tehniki je najhitreje 
pretekel Rolando Turšič, sledili pa so 
mu Nejc Kordiš, Darko Ožbolt, Janez 
Žnidaršič in Branko Vampelj. 
Na Švedskem smo imeli na največji 
smučarskotekaški tekmi štiri pred-
stavnike.
Vasaloppet je vsakoletna tekma na 
smučeh na dolge razdalje, ki poteka 
prvo nedeljo v marcu. Devetdeset-
kilometrska proga se začne v vasi 
Berga, južno od Salena v zahodni 
Dalarni na Švedskem, in konča v 
mestu Mora v osrednjem delu prov-
ince. Je najstarejša tekma na smučeh 
na svetu, hkrati pa ima tudi največ 
udeležencev. 

Znamenito Vaso so pretekli štirje 
vztrajni člani našega kluba. 
Povprečni čas tekačev, ki v klasič-
nem slogu pretečejo 90 kilometrov, 
znaša približno 8 ur. Letos jih je teklo 
16.000. 

Kot je razbrati, so dosegli 
nadpovprečne uvrstitve in čase: 
1438. Rolando Turšič 05:22:29
3550. Nejc Kordiš 6:40:44
5144. Branko Vampelj 7:35:51
5196. Janez Žnidaršič 7:37:53 

Za tek na takšne razdalje je potrebna 
dobra fizična, psihična in tehnična 
pripravljenost. Veliko je tudi odstop-
ov, poškodb itd., ampak naši utrjeni 
tekači, vajeni vseh mogočih oteženih 
razmer, so z borbenostjo prišli do 
cilja in si privoščili zasluženo slavje.

Naj omenimo, da v okviru kluba de-
luje tudi podporna rekreativna ekipa 
Racna team. Pobudnik in vodja ekipe 
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je Darko Ožbolt, in kot sam pove, se 
zbirajo že peto leto. Ime so si nadeli 
po vzpetini Racna gora, ki leži na 
obrobju Loške doline. Člani teama so 
jo v zimskih mesecih, v kombinaciji 
trail tekov in pohodov, uporabljali za 
vzdrževanje telesne kondicije. De-
javnost poteka vsak torek, in ker so 
bili dnevi kratki, so si pot osvetlili s 
čelnimi svetilkami, kar je neke vrste 
posebno doživetje in oblika vadbe. 
Pobočje Racne gore poleg članov 
Racna teama uporabljajo tudi jadralni 
padalci, saj je znana po tem, da ima 
zelo dobro termiko in strm naklon. 
V poletnih mesecih aktivnost ekipe 
poteka na kolesih, kjer prevozijo 
skoraj vse poti med Snežnikom in 
Ljubljano. Ob hladnejših dnevih vad-
be opravljajo na gorskih kolesih, sicer 
pa na specialkah. Z dobro splošno 
telesno pripravljenostjo se vadbam 
lahko priključi vsak posameznik, 
saj se ne pretirava in se med seboj 
počakajo. Na odsekih, ki jih določijo 
vnaprej, jih prevozijo hitreje, in s 
tem tudi dobro pripravljenim otežijo 
trening. Po hitrem, težjem delu sledi 
točka, kjer se ponovno vsi zberejo. 
Ob koncu vadbe si v vročih dnevih 
privoščijo tudi okrepčilo.
Nekateri člani teama na leto prevozi-
jo od 5000 do 10.000 kilometrov, 
kar je izjemno in pohvalno.

Šport, ki ga gojimo v Loški dolini, že 
več let vzdržujemo na visoki ravni, 
pa naj bo to organizacijska, profesio-
nalna ali rekreativna. Ljudje, ki bolje 
poznajo naše delovanje, vedo, da se 
dnevno trudimo, da klub funkcioni-
ra.
Klub trenutno šteje skoraj 100 
članov. Nekateri so samo podporni-
ki in sponzorji, ki sploh omogočijo 
delovanje na tako visoki ravni. Brez 
njih bi v Loški dolini težko vzdrževali 
tak klub.
Hvala tudi vsem vam, dragi bralci, ki 
verjamete v nas in nam ob prebiranju 
naših člankov ali objav na facebook 
strani SK Loška dolina namenite 
pozornost in  ustvarjate pozitivno 
mnenje ob našem udejstvovanju. 
Smo klub, na voljo ljudem, športni-
kom, ki si želijo uspeti ali pa samo 
postati del naše družbe.

Športni pozdrav
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Pred odhodom na štart
Marcialonge 
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Racna team na cestnih kolesih 
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»Racna team« na gorskih kolesih 
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Štartni prostor Vassalopet 
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TU TU TU PO CESTI …

ŠOLA, VRTEC

V marcu smo najmlajši otroci vrtca iz 
Iga vasi dobili nepričakovano pošto. 
Poštar nam je namreč kar pred vrtec 
pripeljal velik paket. V pričakovanju 
smo ga seveda hitro odprli in v njem 
našli velik voziček, pravi avtobus, kot 
ga zdaj imenujemo. Najprej smo ga 
preizkusili otroci iz skupine Razi-
granih polhkov in se z njim odpeljali 
do Iga vasi. Uživali smo v razgledu, 

saj se nam je odprl čisto nov svet. 
Tudi Mavrični polhki smo z njegovo 
pomočjo kmalu raziskovali bližnjo 
okolico ter skrite kotičke v naravi. 
Kadar je le mogoče, se z njim podamo 
na bližnji travnik, po poljskih poteh, 
iskat krave in konje na pašnikih ali pa 
se celo odpeljemo do gradu Snežnik. 
Seveda pa še nismo vsega raziskali. 
Dnevi so vse toplejši, nas pa narava 
vsak dan vabi …

Z vsakim letom učenci postajajo 
uspešnejši pisci piezije.  Brez težav 
so  se posvetili tako njeni zahtevni 
tvorbi, ob upoštevanju pravil, kot 
tudi vsebini, drugi pa so pred vsebino 
postavili formo, torej komplicirano 
tvorbo teh besedil.
Nekatere pesmi so otožne, druge 
misterizone, ene igrive, spet druge 
nagajive. Tokrat vam v branje ponu-
jamo izbor najboljših, pri ustvarjanju 
katerih so se učenci še  posebej 
potrudili in se izkazali.

DAN ŠTEVILA  Π (PI)

Iva Jakše Sterle in Andreja Ravšelj

• FOTO: NAJA TRUDEN, 

LUCIJA TRUDEN

 Mirjam Štefančič

V torek, 14. marca, na  dan števila pi 
(π), je  tudi na naši šoli potekalo tek-
movanje v pomnjenju decimalk tega 
neskončnega števila. Udeležilo se ga 
je deset učencev od 5. do 8. razreda.  
Letos smo ga organizirali že tretjič 
in dobili novega – starega rekorderja 
šole. 
Vitan Drobnič je odrecitiral 314 
decimalk in tako izboljšal svoj lanski 
rekord (202 decimalki). 
Na drugo mesto se je uvrstila Sara 
Bavec s 140 decimalkami, tretji pa je 
bil Urban Seljak s 110 decimalkami. 
Čestitke prvim trem in tudi ostalim 
sedmim tekmovalcem za pogumno 
sodelovanje.

ŠE  ZANIMIVOST …

Zmagovalec letošnjega slovenskega 
tekmovanja v recitiranju decimalk 
števila pi, ki je potekalo na Fakulteti 
za matematiko in fiziko v Ljubljani, je 
dijak Gimnazije Kranj Nejc Korošec. 
Pravilno je povedal kar 1123 deci-
malk.

Trenutni slovenski rekorder je
Tibor Hvala, ki je leta 2021 zrecitiral  
10 123 decimalk.

Neskončno število decimalk tega 
znamenitega števila pa je bilo navdih 
učencem od 6. do 9. razreda pri 
pisanju PIEZIJE, nekateri so ust-
varjali pri pouku slovenščine, drugi 
doma.  Pri tem gre za zanimiv preplet 
matematike in književnosti. Pravilo 
je tako, da mora biti število črk v 
besedi enako decimalki v številu pi. 

• FOTO: OŠ STARI TRG PRI LOŽU

Tekmovalci v pomnjenju
decimalk števila pi,
manjka Nika Gutnik.
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Nekateri tekmovalci so se odločili, da bodo 
decimalke zapisali na tablo.

• FOTO: OŠ STARI TRG PRI LOŽU • FOTO: OŠ STARI TRG PRI LOŽU

Tekmovanje je potekalo pod budnim očesom natančne 
komisije in ob moralni podpori sošolcev.

Hvaležnost je luč,
ki lovi barvo ljubezni
in vzpostavlja refleksijo 
za spoznanje njenih senc.
neznani avtor

V petek, 14. 4. 2023, je v telovadnici 
OŠ heroja Janeza Hribarja Stari trg 
pri Ložu potekala šolska dobrodelna 
prireditev Pozdrav pomladi. 
Sodelovali so tako učenci in vrtičkar-
ji kot tudi učiteljice ter vzgojiteljice 
osnovne šole in vrtca, ki se jim vsem 
najlepše zahvaljujeva za pripravl-
jenost za sodelovanje, njihov drago-
ceni čas, ki so ga delili z nama, in ne 
nazadnje za čudovite točke.
Še enkrat pa bi se radi iz srca zahvalili 
tudi vsem preostalim nastopajočim 
in sodelujočim, vsi so namreč na 
prireditvi nastopili oz. pomagali 
povsem prostovoljno. Prireditvi so 
vdahnili dušo in jo medgeneracijsko 
obarvali. 
Hvala torej Pevkam iz Loške doline 
Društva upokojencev Loška dolina, 
Manji in Nini Starc ter Matiju Turku za 
čudovito petje, Boštjanu Šmalcu za 

spremljavo na kitari, Simonu Goršetu 
za ozvočenje in Matjažu Žnidaršiču 
za skrb za razsvetljavo.
Sredstva, zbrana na prireditvi, smo 
namenili šolskemu skladu. Zbrali 
smo kar 1410 evrov, zato se na koncu 

vodji prireditve
Kristina Košir in Iva Jakše Sterle

Zahvala vsem sodelujočim na
dobrodelni prireditvi Pozdrav pomladi

v imenu osnovne šole zahvaljujeva 
tudi vsem vam za vaše dobrodelne 

prispevke.

Hvala iz srca.

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ
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Vsako šolsko leto se šestošolci odpravijo v zimsko šolo v naravi na Roglo,
kjer poteka tečaj smučanja. Šola ima nekaj smučarske opreme za izposojo, 
vendar je po letih uporabe kar nekaj opreme dotrajane. 
Tako smo se odločili, da bomo na dobrodelnem novoletnem teku in hoji
zbirali denar za nakup nove šolske smučarske opreme.
Z nakupom smo pridobili 5 kompletov opreme – smuči, smučarske palice 
in smučarske čevlje, ki bodo služili svojemu namenu kar nekaj generacijam. 
Verjamem, da se bo s tem omogočilo nekaterim učencem narediti prve 
smučarske zavoje in pridobiti pozitivne izkušnje na snegu.
Preostali znesek, ki je še ostal po nakupu opreme, pa bo porabljen za
prevoz učencev v šolo v naravi na Roglo.
Zahvala gre vsem udeležencem dobrodelnega novoletnega teka in hoje,
ki so nam s svojimi prispevki to omogočili.

NOVA ŠOLSKA 
SMUČARSKA OPREMA

Alenka Curl

Leonida Zalar, 

Kulturni drobci šolske 
knjižnice v šolskem letu 
2022/2023

Sočna jesen nas je ponesla na vrtiljaku besednih svetov 
med misli in besede, med pesmi in rime, skozi mimohod 
šelestečih zgodb, med trpko usodo in brezmejno fantazijo 
književnega časa.
Veliko priložnosti je potrkalo na naša vrata, da smo lahko 
praznovali s knjigo, bralci in gosti.

• MEDNARODNI MESEC ŠOLSKIH KNJIŽNIC IN
90. OBLETNICA SMRTI FRANA MILČINSKEGA

Sedmošolci z radijskima igram
in dramskim prizorom
Ob mednarodnem mesecu šolskih knjižnic in 90. 
obletnici smrti pisatelja Frana Milčinskega so se v šolski 
knjižnici predstavili sedmošolci z radijskima igrama Zlata 
hruška in Tri uganke, ki sta nastali v preteklem šolskem 

letu po branju knjige Pravljice pisatelja Frana Milčinskega. 
Popestritev dogajanja je bil dramski prizor, ki je bil ravno 
tako plod njihovega ustvarjanja.
Nastop so izvedli dvakrat. V četrtek, 13. 10. 2022,
za udeležence USTVARJALNIC – GIBALNIC in v petek,
14. 10. 2022, za starše in sorodnike.
OBLAČILNA KULTURA OTROK V PRETEKLOSTI
V ponedeljek, 24. 10. 2022, je minilo 90 let od smrti 
pisatelja Frana Milčinskega, ki se je rodil leta 1867 v Ložu.

Tako smo v obeležje tega dogodka ponedeljkovo 
dopoldne namenili sodelovanju z upokojenkami Društva 
upokojencev Loška dolina, ki so nam približale oblačilno 
kulturo otrok v preteklosti, še zlasti malčkov.
Druženje je bilo pestro in v obojestransko zadovoljstvo.
Veseli smo sodelovanja s krajani, saj tako krepimo vezi, 
nova znanja in ohranjamo kulturno dediščino.

• NACIONALNI PROJEKT RASTEM S KNJIGO
ZA SEDMOŠOLCE

»Rastem s knjigo« je nacionalni projekt spodbujanja 
bralne kulture. Namenjen je sedmošolcem in dijakom 
prvih letnikov. Namen projekta je motivacija mladih 
bralcev za branje mladinskega leposlovja slovenskih 
avtorjev ter obiskovanje splošnih knjižnic.
Ob obisku splošne knjižnice mladi obiskovalci prejmejo 
darilno knjigo. Sedmošolci so prejeli knjigo avtorjev 

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ

• FOTOGRAFIJE: ARHIV ŠOLSKE KNJIŽNICE OŠ STARI TRG
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Boštjana Gorenca, Jake Vukotiča (ilustracije) s pomočjo 
Kozme Ahačiča z naslovom Reformatorji v stripu.

Cilji nacionalnega projekta »Rastem s knjigo« so:

• spodbujati dostopnost kakovostnega in izvirnega 
slovenskega mladinskega leposlovja,
• promovirati vrhunske domače ustvarjalce 
mladinskega leposlovja,
• spodbujati bralno motivacijo šolarjev in njihov obisk 
splošnih knjižnic,
• motivirati založnike za večje vključevanje sodobnih 
slovenskih piscev v založniške programe za 
mladino ter povečevanje deleža izdanega izvirnega 
slovenskega mladinskega leposlovja.

Naši sedmošolci so v torek, 15. 11. 2022, obiskali Knjižnico 
Jožeta Udoviča Cerknica. Knjižničarka Anita Leskovec 
jim je predstavila delovanje in pomen splošne knjižnice 
pri ohranjanju bralne kulture, še zlasti pa pomen branja 
v času odraščanja. Pod njenim vodstvom so se učenci 
sprehodili po knjižnici in si ogledali posamezne oddelke 
in prostore.

• SREČANJE DEVETOŠOLCEV IN STARŠEV
S PISATELJICO NATAŠO KONC LORENZUTTI

Petkovo popoldne, 27. 1. 2023, je bilo obarvano z razmišl-
janji, ugotovitvami in igrami vlog, ki so jih devetošolci 
strnili kot utrip projektnega dela ob branju knjige za 
domače branje. Brali so knjigo Gremo mi v tri krasne, ki 
govori o številnih anomalijah človeške družbe in možnih 
načinih pomoči pri premagovanju teh. Še zlasti sta bili 
izpostavljeni medijska zasvojenost in anoreksija, ki sta 
med najstniki zelo pogosti.
Bralni dogodek so popestrili odgovori pisateljice Nataše 
Konc Lorenzutti, ki je učencem in njihovim staršem prib-
ližala ozadje nastajanja mladinskega dela.

• 12. NOČ BRANJA
20.–21. januar 2023

Letošnji bralni dogodek je potekal za vse mlade bralke in 
bralce, ki so pravočasno segli po bralnih vsebinah in opravili 
štiri pogovore za bralno značko. Zbralo se jih je kar 64.
Celotno dogajanje je potekalo v znamenju pustnega časa. 
Zvrstile so se različne predstavitve: pustovanje v starih 
časih v Loški dolini in drugod po Sloveniji (upokojenke 
Loške doline), korant in ostale maske s Ptujskega polja 
(Uroš Canjko), Cerkniški karneval (Miha Jernejčič).
Ustvarjalnega duha so udeleženci sproščali ob cvrtju pus-
tnih dobrot, izdelovanju pravcatih pustnih šajtrg, spozna-
vanju pustnih šeg iz Prezida v družbi čarovniškega kotla, 
ob ustvarjanju žabjih kostumov in butalskih mask.
Bralni dogodek je dobil svoj pečat ob popoldanskem in 
večernem branju in seveda okusni večerji.
Sobotno jutro je dišalo po omamnem zajtrku, ki so ga 
pripravile skrbne mame. Vlil nam je novih moči, da smo 
strnili dogajanje z zaključkom, na katerem so zaplesali 
plesalci Plesnega kluba Evora. In čisto za konec smo si 
lahko ogledali pustni sprevod v različnih opravah in na 
pustnih šajtrgah.
Toku toku tokulelele … tokulelele … tokulelele … je izzvenela 
12. Noč branja.
Zahvaljujemo se vsem, ki ste pristopili z žarom in dobro 
voljo, da smo ob koncu sklenili, da komaj čakamo 13. Ta pa 
bo prav gotovo magična.
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• POMLADNA RADIJSKA IGRA IN SVETOVNI
DAN POEZIJE

V torek dopoldne, na prvi pomladni dan in svetovni dan 
poezije, 21. 3. 2023, so se šestošolci OŠ heroja Janeza 
Hribarja Stari trg pri Ložu srečali z ustvarjalci radijske igre 
3. programa, programa ARS, Radia Slovenija.
Srečanje je potekalo kot delni kulturni dan v okviru 
razrednega projekta in medpredmetnega povezovanja 
knjižnično-informacijskih znanj, slovenščine in likovne 
umetnosti.
Učenci so se v šolski knjižnici predstavili z dramskim 
prizorom in radijskima igrama, ki so nastali kot del 
poustvarjanja po branju knjige Frana Milčinskega Butalci. 
Scenarij za radijski igri so napisali sami.
Sledila je okrogla miza z gosti, ki so jo vodili učenci 
novinarji. Pogovarjali so se z režiserko Ano Krauthaker, 
dramaturginjo Vilmo Štritof in tonskim mojstrom Ur-
banom Grudnom.
Srečanje so popestrili s pesmimi o pomladi, na koncu pa 
zapeli ob spremljavi harmonike in klarineta.
Radijska igra je na osnovni šoli že nekaj let stalni projekt 
v 6. razredu, vsakič o drugačni temi, povezani s knjigo. 
Šestošolcem omogoča ustvarjalno inkluzijo, v kateri 
lahko sodelujejo vsi in se izrazijo na področjih, ki so jim 
blizu; pišejo scenarij, berejo besedilo, igrajo na inštru-
mente, ustvarjajo zvočne učinke, igrajo v dramskem 
prizoru, izdelajo in postavijo sceno.

• MEDNARODNI DAN KNJIG ZA OTROKE IN 
ZAKLJUČNA PRIREDITEV BRALNE ZNAČKE

V četrtek, 30. 3. 2023, je potekala zaključna prireditev 
bralne značke z gostom, pisateljem Primožem Suh-
odolčanom.
Letošnje bralno leto smo začeli s 17. septembrom, dnevom 
zlatih knjig, zaključili pa smo ga tik pred 2. aprilom, rojst-
nim dnevom pravljičarja Hansa Christiana Andersena.
Na ta dan praznujemo tudi mednarodni dan knjig za 
otroke. Vsako leto ob tem bralnem dogodku obkroži svet 
poslanica s posebnim sporočilom, ki ga pripravi ena od 
nacionalnih sekcij IBBY.
Letošnjo je pripravila grška sekcija in se glasi: »Jaz sem 
knjiga, preberi me!«
Grško poslanico so na kulturni prireditvi predstavili de-
vetošolci, ki so letos opravili bralno značko v 9. r.
Bralna priznanja je v tem šolskem letu doseglo 215 
učencev. Vseh učencev je 300.
V 9. r. je v tej bralni sezoni prejelo 14 učencev priznanje 
za 9. r., 13 učencev pa je doseglo naziv zlati bralec. Vseh 
devetošolcev je 29.
Pisatelj Primož Suhodolčan je na naši šoli tokrat gostoval 
tretjič. Mlade bralce je navduševal s svojimi prigodami in 
poskrbel za zabavni utrip dogajanja.
Čestitke vsem sodelujočim, še posebno pa pohvala le-
tošnjim bralcem, ki so s trudom, vztrajnostjo in zvestobo 
branju dokazali, da je branje pomembno za razvijanje 
mišljenja, komunikacijo in bogatenje besednega zaklada.

Še bomo brali!

• ZLATI BRALCI 2022/2023

9. a
Olgica Angelova, Ela Lipovac, Tajda Mlakar, Rosvita 
Prevec, Matic Sterle Lenasi, Lucijan Sterle

9. b
Jan Mlakar, Nuša Ožbolt, Ožbej Rizmal, Žiga Sterle, 
Anja Šebenik, Žana Troha, Tereza Žnidaršič



24    • letnik 24 • maj 2023 •
DRUŠTVA IN ZAVODI

Liza Vipotnik in ekipa festivala

Festival Plavajoči grad 
v nastajanju

17. - 30. 7.
etno histeria world orchestra Matija Solce (SI), Claudia 
Schwab (AT), Šimon Janak (CZ), Aleš Zorec (SI), Petra Onderuf 
(SK) 
animacija Mitja Manček (SI)
17. - 21. 7.
dotik glasu Irena Tomažin (SI)
20. - 30. 7.
zonglerska banda kolektiv Cirkokrog (SI)
22. - 30. 7.
katastrofa! - improvizirana grSka tragedija Ollie Rasini 
(IT)

velike lutke Brane Solce (SI), Sanja Fidler (SI)
hodulje Jiri N. Jelinek (CZ)

intenzivna klovnovska delavnica Alenka Marinič (SI), 
Justin Durel (SI)

delo v paru in skupinska akrobatika Mojca Špik (SI), Inan 
Du Swami (SI)

Ples je Zala Pezdir (SI)

freestyle rap Urh Mlakar (SI)
harmonika balkana Uroš Jezdić (SI)
23. - 30. 7.
commedia dell’arte Matteo Spiazzi (IT)

1. maj 2023 rok za prijave

Pridruži se več kot 200 igralcem, performerjem, glasbenikom, 
akrobatom, plesalcem, lutkarjem, animatorjem in klovnom, 
ki bodo izpopolnjevali svoje veščine z izkušenimi mentorji v 
čudoviti atmosferi snežniških gozdov. 

www.floatingcastle.si spletna stran

MasTeRclAss
floating castle 2023

Med 27. in 30. julijem 2023 se bo 
odvil že enajsti festival Plavajoči 
grad, pred katerim bo hkrati po-
tekalo 12 mojstrskih delavnic, vaje 
orkestra Etno Histeria ter postavl-
janje scenografskih instalacij. Vse 
dolince in dolinke toplo vabimo, 
naj se s svojimi rokami, znanjem 
ali entuziazmom pridružijo kot 
prostovoljci, nastopajoči, tržničar-
ji, člani orkestra in seveda kot 
obiskovalci! 

Sedemnajstega julija se bo v atriju 
pristav zbralo 70 glasbenikov in 30 
scenografov z vsega sveta. Nato bo 
število umetnikov samo še narašča-
lo. Do festivala bodo vzporedno 
potekale mojstrske delavnice voka-
lne improvizacije z Ireno Tomažin, 
animacije z Mitjo Mančkom, giba z 
Zalo Pezdir, improvizirane grške tra-
gedije z Ollie Rasini, performativnega 
cirkusa s kolektivom Cirkokrog, 
akrobatike z Mojco Špik in Inanom 
Du Swamijem, freestyle rapa z 
Urhom Mlakarjem, hodulj z Jirijem N. 
Jelinkom, klovnovska delavnica (prej 
vse v genitivu, od tu nominativ) z 
Alenko Marinič in Justinom Dure-
lom, balkanska harmonika z Urošem 
Jezdićem ter commedia dell’arte z 
Matteom Spiazzijem. Vsaka od njih 
se bo navezovala na prostorsko in-
stalacijo ali oder enega od vizualnih 
umetnikov in vsaka od njih bo imela 
med festivalom svojo produkcijo v 
obliki predstave, sprevoda, instalaci-
je ali performansa.

Festival bo tako že brez vseh skupin 
in orkestra predstavljal labirint 
performativnih in vizualnih izkušenj, 
kilometrski oder, na katerem bo nas-
topalo okoli 100 igralcev, lutkarjev, 
plesalcev, akrobatov, cirkusantov in 
komedijantov.

Priprave so že v polnem teku. Na 
druženju 1. in 2. aprila smo imeli 
več sestankov na terenu, določili 
smo velikost in število odrov ter z 
ozvočevalci, scenografi, domačini ter 

• ŽELITE NA FESTIVALU PRODAJATI SVOJE IZDELKE ALI HRANO?

• SE ŽELITE UDELEŽITI ENE IZMED 12 MOJSTRSKIH DELAVNIC? 

• ŽELITE POSTATI PROSTOVOLJEC NA FESTIVALU PLAVAJOČI GRAD?

Vse informacije in prijavnice najdete na

www.floatingcastle.si 

• CENA KARTE ZA DOMAČINE (s prebivališčem v občini 1386):
10 evrov na dan (vsak dan poteka od 30 do 80 dogodkov)

koordinatorji sektorjev že vizual-
izirali potek festivala. Petnajstega 
aprila smo izmed kar 360 prijavljenih 
skupin izbrali »samo« 150 tistih, ki 
bodo nastopili na festivalu. Primo-
rani smo bili narediti tudi selekcijo 
orkestra. Na naše veliko veselje 
so skozi selekcijsko sito prišli tudi 
nekateri domačini. Prvič se bodo 
mednarodnemu orkestru Etno Histe-
ria pridružili mladi lokalni glasbeniki, 
ki jih bo na zaključnem koncertu v 
petek, 28. julija, poleg pettisočglave 
množice podprl tudi pihalni orkester 
Kovinoplastika Lož. 

Na festivalu Plavajoči grad se torej 
obeta kar 200 nastopov, 160 skrbno 
izbranih skupin od blizu in daleč. 
Obeta se veliko več cirkusa in gle-
dališča, pa tudi otroškega programa 
ter večernih ognjenih in plesnih 
spektaklov. Upamo pa tudi na obilico 
odlične hrane in pijače. 
Organizatorji se soočamo tudi z 
logističnimi izzivi glede nastanitve, 
elektrike, uporabe grajskih pristav 
ter pomanjkanjem delovne sile za iz-
peljavo tako obsežnega projekta. Ob 
tej priložnosti vas znova vabimo, da 
pomagate pri organizaciji ter izvedbi 
prireditve, ki Loško dolino umešča na 
zemljevid festivalskega turizma in na 
ta način promovira destinacijo, pred-
vsem pa oživlja in vsebinsko zapoln-
juje prostor okoli grajskih pristav. 

Festival Plavajoči grad z množič-
no udeležbo nastopajočih, pa tudi 
domačih in tujih gostov, postaja 
prepoznavna blagovna znamka, ki 
s svojimi specifikami festivalsko 

kulturo dviga na novo raven, saj 
poleg izobraževalne naravnanosti 
upošteva tudi naravne, zgodovinske 
in kulturne specifike prostora, v 
katerem ga gradimo. Postaja katal-
izator nastajanja novih umetniških 
projektov, pa tudi oživljanja grajskih 
pristav in celotne regije. Postaja 
središče, ki dokazuje, da je tudi z 
minimalnimi sredstvi in z ogromno 
entuziazma možno doseči veliko. Za-
vedamo se, da smo po enajstih letih 
spet na začetku poti in da je morda 
prav zdaj čas, da premaknemo skalo 
in prebudimo grad, da postane živ in 
pretočni kreativni center. Upamo, da 
se domačini zavedate, kako pomem-
ben del te zgodbe ste. Ne samo tisti, 
ki za festival garate, temveč tudi 
tisti, ki pridete samo na kratek obisk. 
Saj vsak pogovor in vsak stisk roke 
pomenita gostu več od bele grajske 
fasade. 

Se vidimo
na naslednji akciji! 
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ZDAJ ZAORI
PESEM O SVOBODI 
2023

Spoštovano občinstvo, 
spoštovani ustvarjalci in 
organizatorji, spoštovane 
Notranjke in Notranjci, 
tovarišija.

Doletela me je velika čast, da v 
telovadnici, ki je na tem mestu v času 
mojega osnovnega šolanja še ni bilo, 
spregovorim nekaj prazničnih besed 
ob prihajajočih zgodovinskih me-
jnikih. Upam, da ne bom dolgovezil 
in da ob tem tudi ne bom pretirano 
črnogled. Ker sem kulturni delavec, 
odkar pomnim, že kar nekaj let sicer 
delovni migrant v ljubljanski Šiški, bo 
moje posvetilo namenjeno pred-
vsem umetnosti. Natančneje tistim 
umetnikom, ki so usodno zaznam-
ovali naše notranjske hribe, doline, 
vodovja in gozdove.

Osredotočil se bom na smrtonosni 
stik umetnikov in njihovih pre-
pričanj, ki so v spletu okoliščin druge 
svetovne vojne vihre postali simboli 
žrtvovanja in mučeništva. 

V osemdesetih letih prejšnjega 
stoletja mi je še kot študentu slo-
venistike in filozofije postalo jasno, 
da spravljivi in pomiritveni toni in 
sporočila na temo pravih ali nepravih 
umetnikov na pravi ali nepravi strani 
ne bodo imeli prav nobenega smisla. 
Sploh pa ne učinka. To se je kazalo in 
se danes razgalja v vsej svoji ogabni 
stvarnosti. 

Letos smo v Sloveniji ob Tavčarjevem 
in Ravnikarjevem letu razglasili tudi 
Kajuhovo leto, leto dni prepozno 
sicer, a vendarle. Cerknica se ob tem 
spominja tudi Gasparija, upraviče-
no. Same lepe obletnice, ki naj bi 
na družbeni piedestal povzdignile 
ustvarjanje v vlogi najvišje ravni 
umovanja človeške rase. A resničnost 
je drugačna, potvorjena, kot iz kake-
ga slaboumnega filma. O tem nam še 
največ izpove spominsko sračje gnez-
do sredi Grahovega, ki nepoznavalcu, 

V Cerknici je 22. aprila 2023 potekala prireditev v počastitev 

majskih praznikov. Nastopili so številni nastopajoči iz Loške doline 

vključno z povezovalcema Andrejo Buh in Mihom Razdrihom. 

Slavnostni govornik je bil prav tako iz Loške doline, direktor Kina 

Šiška, Simon Kardum. Objavljamo njegov govor.

kaj šele mimobežnemu tujcu, pove 
le to, da je, milo rečeno, z nami nekaj 
hudo narobe. Ker ko izrečemo Karel 
Destovnik Kajuh, neizbežno izgovori-
mo tudi France Balantič. Zakaj že?

Poglejmo, kako je poskušal dilemo o 
zaslugah in pesniški vrednosti Kaju-
ha in Balantiča razrešiti pokojni Rudi 
Šeligo, eden največjih slovenskih 
pisateljev in razumnikov, nekaj časa 
tudi moj minister. Ob podeljevanju 
Kajuhove nagrade je leta 1990 izrekel 
naslednje misli: »Kajuh je padel kot 
partizan, vojak divizije v pohodu na 
Štajersko, Balantič je zgorel na drugi 
strani v domobranski postojanki v 
Grahovem. Kajuh je imel enaindva-
jset let in skoraj tri mesece, Balantič 
pet dni manj od dvaindvajset let. 
Oba sta umrla v dvaindvajsetem letu 
nepojmljive starosti. Oba pesnika in 
oba kot pesnika in človeka sta padla 
na napačni strani, kot je napačna 
stran zamenjava pesniškega peresa s 
puško. Ko sta padla pesniška junaka, 
Balantič in Kajuh, je zgorela njuna 
vloga, zgorela je stran, na kateri ju je 
smrt dohitela.« 

Šeligo je seveda imel prav in je s 
predlogom, naj nagrado preimenu-
jejo v nagrado padlega pesnika, 
doživel pravi pogrom, se ve, s katere 
strani. Nadaljevanje teze je suho-

parno, hkrati pa govori tudi o tem, 
da zgodovina ne pozna naključij, pa 
čeprav se zdi, kot bi se lahko padla 
junaka revolucije in kontrarevolucije 
na usodnem mestu celo srečala. Vsaj 
tako bi lahko sklepali po pričevanju 
bloškega partizanskega komandanta 
in heroja Staneta Semiča - Dakija, 
človeka, ki mu je uspelo nemogoče: 
napadel je fašistično postojanko v 
Ložu in nacistično v Grahovem. Ro-
jeni zmagovalec v znamenitem čtivu 
Najboljši so padli.

Pa se pesnika nista srečala. Kajuh, 
vodja propagandne in kulturniške 
skupine, je novembra leta 1943 med 
snežnim metežem v Javornikih 
legendi slovenskega plesa Veri Paulin 
- Brini narekoval pesmi, ki jih je najra-
je bral na mitingih. Ciklostiranih 38 
izvodov je vsebovalo 27 njegovih pe-
smi. To je bila njegova prva in za časa 
kratkega življenja zadnja samostojna 
pesniška zbirka z naslovom Pesmi. 
Po njegovi smrti je izšla prirejena, v 
1000 izvodih. Postal je pesnik zma-
govalcev. Pesnik optimizma. Njegova 
simbola sta bila: češnjev cvet in 
dvignjena pest.

Balantič, najprej vaški stražar in 
pozneje domobranski narednik, 
svoje samostojne pesniške zbirke ni 
dočakal. Konec novembra leta 1943 

• FOTO: LJUBO VUKELIČ
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je umrl grozljive smrti ob napadu 
Šercerjeve in Tomšičeve brigade na 
grahovsko postojanko. Ni se hotel 
predati in viri pravijo, da je raje 
zgorel. Posthumno, naslednje leto, 
je izšla bogato opremljena zbirka z 
naslovom V ognju groze plapolam, ki 
jo je uredil Tine Debeljak. 

Leta 2003 je zbirko ponatisnila 
Nova revija, v njenem imenu Niko 
Grafenauer, ki ga sicer na Cerknico 
vežejo šolska leta. Po vojni je Balantič 
postal pesnik poražencev in sloven-
ske politične emigracije. Zamolčani 
pesnik. Pesnik pesimizma. Njegova 
simbola sta bila: ogenj in smrt.

Če poenostavim: Kajuha so ugrabili 
ta rdeči, Balantiča ta beli. Eni in drugi 
še vedno živijo med nami, eni pa so 
pred kratkim umrli in bili so svo-
jčas za ta prve, v sedanjosti pa za ta 
druge. Med njimi kipar Drago Tršar, 
tudi Notranjec, rojen v Planini. Ki ni 
znan le po monumentalnem Spome-
niku revolucije na nekdanjem Trgu 
revolucije v Ljubljani, temveč tudi po 
obeležjih, posvečenih Balantiču. Eno 
od njih stoji v pesnikovem rojstnem 
Kamniku, drugo s kamnito razprto 
knjigo, na kateri so vklesani verzi: 
»Moj spev je ves tih, ne moti ga 
kri, ki umira, ne plakanje v dnevih 
nemira. Moj spev je kot vzdih, kot 
venec solza je svetlih, ki veter jih 
rožam otira.«, pa v kraju smrti, pred 
vhodom v grahovsko opustelo osnov-
no šolo. Zanemarjen in komaj berljiv 
je danes ta pietetni pomnik, vsajen le 
nekaj metrov stran od partizanskega 
klasičnega obeliska z rdečo zvezdo. 

Čez cesto, blizu cerkve, tik ob Gra-
hovščici, najdemo še eno skromno 

skalco, na kateri je bronasti znak z 
napisom Samostojna Slovenija 1991, 
ki je bila na tem mestu ob pravem 
času očitno postavljena zato, da bodo 
tudi zanamci vedeli, kdo je bil edini 
pravi osamosvojitelj. Tudi ta napis 
počasi že bledi. 

Toda to še ni vse, kajti ko se danes 
sprehodite po tej histerični zmešnja-
vi zgodovinskih dejstev, tam do-
besedno onemite. V zasedi vas čaka 
prava podoba paralelne resničnosti. 
Grahovski betonski zid objoko-
vanja iz leta 2014, ki nespretno in 
neokusno zakriva bistvo zgodbe. Na 
eni od marmornih plošč piše, da so 
komunisti »bratje po rodu in tujci po 
misli«. Ne vem, komunisti morda res, 
pa partizani? Na drugi plošči, na čast-
nem, prvem mestu pobitih narod-
nih izdajalcev, ki so morili v imenu 
Kristusa Kralja, pričakovano najde-
mo prav ime našega junaka. Na desni 
strani na razpadajočem betonskem 
podstavku kot nepotreben privesek 
stoji še eno spominsko obeležje, ki 
ga je avtoriziral že omenjeni kipar. 
Bronasta secesijska vinjeta ponazarja 
ognjene zublje, v katerih so za do-
movino prezgodaj zgoreli mučeniki in 
napovedovalci svobodne Slovenije. 

Katere Slovenije? Čigavih pesnikov? 

Zato vam povem le še to: če hočete 
razumeti vojne, tudi to v Ukrajini; če 
hočete razumeti, zakaj bo zahodna 
civilizacija propadla in z njo zelo hitro 
ves svet, potem postanite skromni in 
veseli vsakega utrinka časa. Podarjen 
vam je. Berite Kosovela, in še enkrat, 
berite Kosovela. V Grahovem pa se 
ustavite le takrat, ko je to res nujno. 
Recimo jutri, zaradi enega samega 
drevesa, ki raste iz tiste betonske 
ječe. Zacvetela je češnja. Končno.

Simon Kardum

Morje preplavlja zelene poljane,
morje večerne žgoče krvi,
in rešitve ni in ni,
dokler ne pademo jaz in ti,
dokler ne pademo jaz in vsi,
dokler ne umremo pod težo krvi.

Z zlatimi žarki sijalo bo sonce
na nas, evropske mrliče.

Sledi morda še najbolj zoprno 
vprašanje: kateri od obeh, Kajuh ali 
Balantič, je po vašem mnenju umet-
niško prepričljivejši? 

Če bi že bil prisiljen po lastnem oku-
su izbrati med obema, bi izbral Sreč-
ka Kosovela. Ko je ta največji slovens-
ki pesnik 20. stoletja leta 1926 umrl, 
je bil le za nekaj mesecev starejši od 
Kajuha in Balantiča, a njegov veličast-
ni, svetovljanski in preroški opus 
je prekosil oba pesniška bojevnika. 
Res je, umrl je naravne smrti, toda 
ali je to sploh pomembno?! Smrt je 
smrt. Ali kot zapiše Kosovel v Ekstazi 
smrti:
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Občni zbor  Društva upokojencev 
Loška dolina, ki je bil februarja 
letos po dveletni prekinitvi zaradi 
koronskih časov, je bil tudi volilni. 
Novi predsednik društva je Tomaž 
Petrinčič. Delno spremenjen je 
tudi upravni odbor, ki na ta način 
zagotavlja kontinuiteto dela po eni 
strani ter revitalizacijo delovanja 
po drugi strani.

PODEŽELCI ŠIRIMO OBZORJA!

Lara Gerbec
in Ana Mlakar

»Znanje je zaklad,
ki povsod spremlja
svojega lastnika.«

V soboto, 18. 3. 2023, smo se člani 
Društva podeželske mladine Loška 
dolina odpravili proti Spodnji Idriji, 
natančneje v hribovit kraj Ledine. 
Udeležili smo se regijskega kviza Mla-
di in kmetijstvo, ki so ga organizirali 
člani društva DPM Vrsnik – Ledine. 
Na kvizu so tekmovale tri ekipe. 
Ekipa DPM Primorska, DPM Vrsnik – 
Ledine in tudi naša, ki so jo sestavlja-
li trije člani Vanja Porok, Simon Rigler 
in Lara Gerbec. To je bila prva ekipa 
našega društva, ki se je udeležila kvi-
za, na kar smo zelo ponosni. S svojim 
trudom in znanjem so osvojili odlič-
no prvo mesto in si zagotovili mesto 
na državnem kvizu, ki bo potekalo 
22. aprila 2023 na Gorenjskem.

Dogajanje našega društva 
lahko spremljate tudi na 
našem instagramu
(dpm_loskadolina)
in facebook strani.
Če si mlad, nadobuden
in imaš rad podeželje,
kmetijstvo, zabavo in
dobro družbo, se nam 
pridruži!

Pevke iz Loške doline pri našem 
društvu so aktivno zakorakale v 
novo leto. Imele so že pet nastopov 
na lokalnih prireditvah: spominski 
slovesnosti na Sv. Ani, na občnem 
zboru društva, na slovesnosti ob 8. 
marcu v medgeneracijskem cen-
tru, na Domoznanskem večeru v 
knjižnici v Starem trgu z Dušico 
Kunaver in Jožem Lavričem Cascio 
ter na Pozdravu pomladi v osnovni 
šoli. Redno tedensko vadijo z novo 
pevovodkinjo.
Tudi letos smo uspešno izvedli tradi-
cionalno spomladansko zbiranje 
oblačil. 
Prostovoljke programa Starejši za 
starejše neprekinjeno opravljajo svo-
je delo. Obiskujejo starejše občanke 
in občane, ki niso več mobilni, da 
bi obiskovali prireditve in dogodke 
v kraju. Ponudijo jim pomoč, pred-
vsem pa poskušajo zmanjšati njihovo 
osamljenost. Koordinatorke prosto-
voljk na ravni regije so imela v marcu 
tradicionalno izobraževanje v Izoli, 
ki je bilo letos posvečeno nasilju nad 
starejšimi. To temo smo predstavili  

Aktivnosti društva gredo z nezman-
jšano aktivnostjo naprej. Članice 
društva so v januarju sodelovale na 
Noči branja v osnovni šoli, kjer so 
učencem predstavile življenje v pus-
tnem času v času njihove mladosti, 
kako so se šemile, kar so ponazorile 
tudi s pustnimi oblačili takratnega 
časa. V pustnih kostumih so skupaj 
z učenkami in učenci osnovne šole 
popestrile tudi kulturni program na 
občnem zboru, ki je potekal ravno na 
pustno soboto.

DRUŠTVA IN ZAVODI

DRUŠTVO UPOKOJENCEV 
LOŠKA DOLINA JE
DOBILO NOVO VODSTVO

Ida Turk

•UPOKOJ ENCI••M LADINA•

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ

Nagovor novega predsednika društva 
Tomaža Petrinčiča ob izvolitvi

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ

Začetek letošnjega izobraževanja z 
računalniško digitalnimi vsebinami

• FOTO: ANDREJA BUH

Moška ekipa Društva upokojencev Loška 
dolina je na meddruštvenem tekmovanju
v pikadu v Desklah dosegla 3. mesto.
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tudi na sestanku prostovoljk našega 
društva in jo obogatili še s področ-
jem varnosti starejših, ki jo je iz 
svojih poklicnih izkušenj predstavil 
predsednik našega društva.
Pohodniki vsakotedensko skozi 
pohode odkrivajo skrite kotičke naše 
doline in širše. Treningi in tekmo-
vanja v pikadu in šahu so v polnem 
teku. Tekmovanj v pikadu v marcu 
in aprilu sta se udeležili moška in 
ženska ekipa, in sicer v pobraten-
em društvu v Lescah, v Logatcu na 
povabilo športnega društva Baron, na 
meddruštvenih tekmovanjih v Rovta 
in Desklah. Na vseh teh tekmovanjih 
je vsaj ena ekipa, če ne obe posegli 
po medaljah in tudi naši člani so 
kot posameznik posegli po najvišjih 
nagradah. 
V društvu smo v aprilu organizirali 
občinsko tekmovanje v pikadu, kjer 
so naši ženski ekipi in moška ekipa 
pobrali prva mesta. Na področnem 
ekipnem tekmovanju v šahu, ki je 
bilo v Loški dolini organizirano v 
aprilu, je ekipa našega društva zased-
la prvo mesto.
Tudi balinarji in balinarke so že 
začeli  s treningi.
Marca so nas obiskali člani Društva 
Univerze za tretje življenjsko obd-
obje iz  Ilirska Bistrica. V medgen-
eracijskem centru smo jim prestavili 
delo našega društva in zanimivosti in 
lepote naše občine.

V polnem teku pa so tudi
spomladanska izobraževanja. 
Najprej smo spoznali spletno stran 
POUN KUFR,  ki je poljuden spletni 
slovar narečnih izrazov občin Cerkni-
ca, Loška dolina in Bloke. Sedaj pa 
poteka 30 urno izobraževanje z raču-
nalniško digitalnimi vsebinami. Sredi 
aprila  smo začeli z vadbo linijskih 
plesov, ki so predvsem družabno 
rekreativna srečanja upokojenk in 
upokojencev. Vsa izobraževanja so 
zelo dobro obiskana.

Skratka mnogo razlogov je,
da se upokojenke in 
upokojenci vključite 
v delovanje Društva 
upokojencev Loška dolina 
in obogatite svoje tretje 
življenjsko obdobje.

Romana Nared,  Javni zavod Snežnik

Uspešen zaključek projekta 
Tržnice za trajnost

Ko smo pred dobrim letom in pol 
oblikovali partnerstvo in prijavili 
projekt Tržnice za trajnost, smo z 
zaupanjem v strokovnost in iz-
kušenost naših partnerjev priča-
kovali najprej odobritev, pozneje pa 
tudi uspešno doseganje predvidenih 
ciljev. Ob zaključku projekta lahko 
kot vodilni partner brez oklevanja 
zatrdimo, da je bil celoten projekt 
uspešno izveden, ter se zahvalimo 
partnerjem projekta za dosledno 
izvajanje projektnih nalog in vodil-
nemu partnerju LAS Notranjska RRA 
Zeleni kras za celovito podporo.

socialno vključenost na eni strani,
po drugi pa s primernimi pristopi in 
izbranimi vsebinami vplivamo na 
večjo okoljsko ozaveščenost pre-
bivalcev LAS Notranjska, jih spod-
budimo k zmanjševanju negativnih 
vplivov na okolje in prilagajanju 
novim pogojem v smeri trajnostnega, 
sonaravnega razvoja. Pri tem smo 
izhajali iz značilnosti lokalnega okol-
ja, njegovih naravnih in kulturnih 
danosti, tradicionalnih znanj in iz-
kušenj tukajšnjih ljudi, ki ustvarjajo 
prepoznavno in odprto skupnost, ki 
želi slediti novim spoznanjem. 

Kaj smo načrtovali in tudi doseg-
li? Aktivnosti smo strnili v sedem 
delovnih sklopov: koordinacija in 
vodenje operacije, promocija, nakup 
opreme, izvedba raziskave in nateča-
ja, ureditev e-razstave, produkcija 
dokumentarnih oddaj ter organizaci-
ja in izvedba dogodkov. 

Petnajst premičnih lesenih stojnic, 
deset kompletov miz s klopmi, 
prenosni vrtni kurišči, verige luči in 
skladiščni kontejner je na novo prido-

DRUŠTVA IN ZAVODI

Partnerji, ki smo sodelovali v
projektu (Javni zavod Snežnik,
Zavod Jezerski hram, Zavod Oron, 
Občina Bloke, Osnovna šola heroja 
Janeza Hribarja Stari trg in Nogomet-
ni klub Cerknica), smo bili prepričani, 
da lahko z akcijami v sklopu operaci-
je Tržnice za trajnost spodbudimo 
medgeneracijsko sodelovanje in 

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ

Nove stojnice na Božično-novoletnem 
sejmu v Starem trgu pri Ložu
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bljena oprema, ki bo omogočala lažjo 
in cenejšo izvedbo dogodkov na pros-
tem. Poleg tega trajanje dogodkov ne 
bo več omejeno z dnevno svetlobo ali 
letnim časom. Oprema je namenjena 
uporabi vseh partnerjev projekta, 
deležnikom in drugim organizacijam 
območja LAS Notranjska, še posebno 
NVO. Omogoča nam vzpostavitev 
»tržnih prostorov«, ki spodbuja-
jo medgeneracijsko sodelovanje, 
druženje in socialno vključevanje. 
Prvič so bile stojnice in kompleti miz 
s klopmi uporabljeni na festivalu Pla-
vajoči grad 2023 pri gradu Snežnik, 
preostala oprema pa na Božično-no-
voletnem sejmu v Starem trgu pri 
Ložu. Tudi občina Bloke je poznana 
po dogodkih na prostem. S petimi 
novimi stojnicami bodo pripomogli 
h kakovostnejšim in privlačnejšim 
predstavitvam.

Opremo za snemanje na terenu Za-
vod Oron v prvi vrsti namenja otro-
kom in mladim ter jim prek produkcij 
dokumentarnih oddaj, ki so potekale 
na osnovnih šolah, omogoča brez-
plačno prostočasno aktivnost, kjer 
je lahko vsak od njih izrazil svojo 
ustvarjalnost. »Eden od ključnih 
ciljev, za katere si prizadevamo, je 
izvedba novih storitev in produktov 
(produkcija televizijskih oddaj – rel-
evantna tematska področja), razvoj 
prostočasnih dejavnosti (obšolska 
dejavnost otrok) in večja socialna 
vključenost (otroci bodo pri sneman-
ju oddaj sodelovali z različnimi 
ljudmi – medijskimi strokovnjaki 
in intervjuvanci).« Posnetih je bilo 
osem dokumentarnih oddaj: 

1. KAKO DO OSTRNICE?, 2. STARE 
SORTE FIŽOLA V LOŠKI DOLINI, 3. 
ŠKRINCE, 4. POUHOUCA, 5. ŽUP’NK, 
6. VEZENINE IZ BABIČINE OMARE, 
7. KDO JE BILA GROFICA GRETA, 
8. POPLAVE IN SUŠE. Nekatere so 
že bile predvajane na televizijskem 
programu, vse pa so dostopne tudi na 
spletu.

Ravno tako kot k ustvarjalnosti je 
treba otroke že zgodaj spodbuditi k 
vključevanju v gibalne aktivnosti, 
ki pripomorejo k razvoju zdravega 
in aktivnega življenjskega sloga. V 
Športnem parku Koleno v Cerknici je 
NK Cerknica postavil nova otroška 

igrala – lesen igralni stolp –, kjer 
bodo izvajali brezplačne gibalne urice 
za predšolske otroke in za otroke 
nižjih razredov. V Osnovni šoli heroja 
Janeza Hribarja Stari trg pri Ložu 
pa so otrokom v času vrtčevskega 
varstva, šolske športne vzgoje in 
podaljšanega bivanja na voljo trina-
jstdelni komplet polivalentnih blazin 
in dve obesni košarkarski tabli za na 
letvenik.

Tržnice so bile nekdaj središče so-
cialnega in ekonomskega življenja na 
podeželju. Z raziskavo, ki jo je izvedel 
Zavod Jezerski hram, smo identifici-
rali vsebine in dogodke, ki so poteka-
li na tržnih dneh. Prek natečaja so 
sodelovali tudi osnovnošolci, ki so 
o tržnicah poizvedovali pri starejših 
generacijah. Izvedli smo ga v sodelo-
vanju z Osnovno šolo heroja Janeza 
Hribarja Stari trg pri Ložu, sodelovalo 
je 37 učencev. Pridobljeno znanje 
smo že vključili v načrtovanje vsebin 
različnih tržnih dogodkov in e-razs-
tavo. Več o natečaju si lahko pogle-
date na spletni strani
www.jezerski-hram.si. 

Raziskavo o utripu na tržnicah nekoč 
smo izvedli na osnovi anketnih 
vprašalnikov med starejšimi prebiv-
alci občin Cerknica, Bloke in Loška 
dolina; iz vsake občine je sodelovalo 
pet anketirancev, skupaj 15 oseb. 
Izsledki so bili vključeni v e-razstavo, 
ki je izhajala iz analize sekundarnih 
virov in študije literature ter med-
mrežja na temo Tržnice nekoč in 
danes v občinah Cerknica, Bloke in 
Loška dolina. Preučili smo literaturo 
s področja podnebnih sprememb ter 
stopili v stik s predstavniki minis-
trstva za okolje in prostor, sektor za 
podnebne spremembe. Rezultat je 
e-razstava o tržnicah, ki je objavlje-
na na spletni strani Zavoda Jezerski 
hram. V elektronski obliki je tako 
prosto dostopna najrazličnejšim 
ciljnim skupinam in generacijam ter 
predstavlja dokumentirano dedišči-
no in bo lahko služila v izobraževalne 
in druge namene.

V času trajanja projekta smo v 
Cerknici, Starem trgu pri Ložu in v 
Novi vasi s sodelovanjem deležnikov 
organizirali skupaj 15 dogodkov. 
Udeležba je bila nad pričakovanji, 

DRUŠTVA IN ZAVODI

• FOTO: JANJA URBIHA

»Ne mečemo hrane stran«

• FOTO: JANEZ STERLE

Otroška igrala v Cerknici
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zato so tudi kazalniki učinka »šte-
vilo udeležencev ranljivih skupin, 
vključenih v izvajanje operacije/pro-
grame« presegli predvidene vredno-
sti. Poleg širše javnosti smo namreč z 
usmerjeno komunikacijo v aktivno-
sti vključili tudi tiste ciljne skupine, 
ki ostajajo na obrobju družbenega 
dogajanja. Z vzpostavitvijo skupnega 
prostora javnega dogodka v obliki 
nekdanjih tržnic ali sejmov smo 
spodbudili medgeneracijsko druženje 
in sodelovanje in tako sledili prvenst-
venemu namenu operacije – v obliki 
novih programov ali v nadgradnji 
že obstoječih vzpostaviti pogoje in 
načine trajnejšega povezovanja ter 
sodelovanja različnih generacij in 
ciljnih skupin.

V Starem trgu pri Ložu so v 
preteklem letu potekali Velikonočni 
sejem, tematski dan Dan zelene mo-
bilnosti, tematski dan Bolšji sejem, 
Pohod po Loški dolini – KORAK ZA 
ZDRAVJE, dobrodelni Božično-no-
voletni sejem in dve delavnici za 
ozaveščanje Prišijmo si gumb in Ne 
mečmo hrane stran.

Na Blokah v Novi vasi so imeli dve 
tržnici lokalnih pridelkov in tradicio-
nalnih izdelkov, izmenjavo domačih 
semen in sadik in Mihaelov sejem s 
promocijo in prikazom rokodelskih 
spretnosti, starih obrti in prodajo 
lokalnih izdelkov ter dve delavnici

za ozaveščanje Prišijmo si gumb in 
Ne mečmo hrane stran, ki sta bili 
izvedeni tudi v Cerknici.

Promocija operacije je potekala ves 
čas in se izkazovala z urejanjem in 
dopolnjevanjem spletne podstrani 
Tržnice za trajnost (ESRR), na spletni 
strani Javnega zavoda Snežnik
www.loskadolina.info, kjer so z 
opisi in fotografijami nekoliko bolj 
obsežno predstavljeni dosežki, cilji in 
namen operacije. Prepričani pa smo, 
da ste našemu delu sledili prek objav 
na družbenih omrežjih (facebook), 
TV Oron, radijskih programih (Radio 
94, Radio Slovenija), v tiskanih medi-
jih (Notranjsko-primorske novice, 
Obrh) ali prek drugega tiskanega 
gradiva (letaki, plakati).

Partnerstvo operacije je tvorno 
sodelovalo, se srečevalo na sestankih 
partnerjev in si kontinuirano izmen-
jevalo informacije o poteku projek-
tnih aktivnosti. Prepričani smo, da 
je ravno odlična komunikacija (tudi 
neformalna) med partnerji in vodil-
nima partnerjema operacije in LAS 
Notranjska (Javni zavod Snežnik in 
RRA Zeleni kras) pripomogla h kon-
struktivnemu reševanju težav, ki so 
se pojavile med izvajanjem projekta, 
in vodila k uspešnemu zaključku.  

Operacijo sta sofinancirali Repub-
lika Slovenija in Evropska unija iz 
Evropskega sklada za regionalni 

razvoj. Marca in aprila 2023 so po-
tekale delavnice lokalnih akcijskih 
skupin (LAS), ki delujejo v okviru 
pristopa LEADER/CLLD, namenjen-
ega spodbujanju celovitega razvoja 
lokalnega območja po pristopu »od 
spodaj navzgor«. Javni zavod Snežnik 
in drugi partnerji operacije Tržnice 
za trajnost smo se kot deležniki, ki si 
prizadevajo za kakovostnejše življen-
je ljudi na tem območju, že aktivno 
vključili v sooblikovanje Strategije 
lokalnega razvoja LAS Notranjska za 
programsko obdobje do leta 2027.

OBČINSKI KVIZ

Franci Urbiha
referent za mladino
pri GZ Loška dolina

V marcu je GZ Loška dolina organi-
zirala tekmovanje kviza na občinski 
ravni, izvedeno pa je bilo skupaj z GZ 
Cerknica. Tekmovanje je potekalo
18. 3. 2023 v prostorih OŠ Stari trg. 
GZ Loška dolina je zastopalo 12 ekip, 
GZ Cerknico pa 49 ekip. 
Vse ekipe so se pomerile v dveh 
sklopih tekmovanja, in sicer v gasil-
skih spretnostih – vezanje vozlov 
in poznavanje gasilske opreme – ter 
reševanju teoretičnega testa. Naše 
ekipe so GZ zastopale zelo uspešno, 
saj se jih je šest uvrstilo v nadaljnje 
regijsko tekmovanje, ki pa se je odvi-
jalo pod organizacijo GZ Logatec. 
V imenu celotne GZ Loška dolina 
vsem udeležencem čestitamo in jim 
v prihodnjih tekmovanjih želimo 
veliko sreče in znanja.

Z gasilskim pozdravom
Na pomoč!

DRUŠTVA IN ZAVODI

•GASI LCI•
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Pri požaru, zlasti če gorita suha trava 
in podrast, se sproščajo visoke tem-
perature, pri čemer se zgornja plast 
zemlje močno segreje. Zaradi tega 
veliko rastlinskih koreninic in humu-
sa zgori tako, da praviloma preživijo 
le bolj odporne rastline, običajno 
manj vredno rastlinje. Na požarnem 
območju se zato vegetacija tudi 
spremeni. Bolj kakovostna, a občutl-
jivejša propade, manj kakovostna in 
bolj odporna pa preživi in se razboho-
ti. Ostanke gorenja (pepel) odnašata 
veter in padavinska voda, s tem pa 
se siromašenje zemlje in erozija še 
povečata. Poleg tega se pri gorenju 
organskih snovi sproščajo škodljivi 
plini, kot so ogljikov dioksid in saje 
(delci PM10), ki močno onesnaži-
jo ozračje. Požari so neposredno 
smrtno nevarni tudi za živali, saj jim 
spreminjajo varovalne, gnezdilne 
in prehranske razmere. Posledice 
požara v naravi oziroma njihovi neg-
ativni vplivi na živali so zato lahko 
usodni in dolgotrajni. Požarom so 
najbolj izpostavljene živali, ki imajo 
majhna bivalna območja, tiste, ki 
živijo v podrasti, zgornji plasti zeml-
je, in te običajno v požarih propadejo. 
Obdobje pojavljanja požarov v nar-
avi sovpada tudi z obdobjem ptičje 
gnezditve in vzreje mladičev. 

SEŽIGANJE
ODPADKOV
NA POLJIH IN
VRTOVIH 
Odpadki naj bi se v naravi sežigali le 
podnevi med 8. in 18. uro, ob ne-
nehnem nadzoru odraslega človeka, 
vendar strogo le tisti, ki so biološko 
razgradljivi oz. so naravnega izvora 
(les, veje, ostanki iz vrtov itd.). Veje 
in odpadki z vrtov naj bodo suhi, 
da ima gorenje za posledico majhno 
količino dima. Nikakor ne sežigamo 
odpadkov, ki sodijo na za to primerna 
odlagališča (plastika, ostanki grad-
benih posegov, ostanki dejavnosti 
itd.).

Ob vetrovnem vremenu in nizkem 
zračnem tlaku odpadkov ne sežiga-
mo, ker lahko to povzroči nenadzo-
rovan »pobeg« ognja ali dima iz 
kontaminirane kotline, ki se zaradi 
nizkega tlaka ne sprosti visoko v 
ozračje.

Kraj njihovega sežiganja naj bo odd-
aljen najmanj 100 metrov od stano-
vanjskih in drugih zgradb, najmanj 
50 metrov od javnih prevoznih poti 
in najmanj 20 metrov od parkovnih 
površin, skupin dreves in zaščitenih 
rastlin. 

Ogenj pogasite tako, da žerjavico poli-
jete z vodo ali jo posujete z zemljo ali 
peskom, nato pa jo še poteptate. 
Če nameravate sežigati večje količine 
naravnih odpadkov, obvestite o kraju 
in času njihovega sežiganja center za 
obveščanje na številko 112.

V obdobju velike požarne
nevarnosti (navadno posledica 
suše) je prepovedana uporaba 
odprtega ognja v naravi!
Nespoštovanje ukrepa se lahko 
kazensko sankcionira.

Ob razglasitvi velike požarne nevar-
nosti je treba dosledno upoštevati 
predpisane  ukrepe, izogibati se je 
treba predvsem:

• nenadzorovani uporabi ognja in 
sežiganju odpadkov, zlasti na njivah, 
vrtovih, sadovnjakih in vinogradih, 
ki so v bližini gozdov; 

• kajenju v gozdovih in njihovi 
neposredni bližini; 

• kurjenju žarov zunaj urejenih 
kurišč; 

• odmetavanju neugasnjenih 
cigaretnih ogorkov in lahko
vnetljivih materialov iz vozil.

KAJ STORITI,
KO V NARAVI
ZAGORI?
1. Ostanite mirni in razsodni ter 
ocenite, kakšen je požar.

Če je to manjši začetni požar oz. je 
šele zagorelo, ga poskušajte pogasiti 
sami. 

2. Pri gašenju morate paziti
predvsem na svojo varnost.

Požara se lotite s priročnimi gasilnimi 
sredstvi: z vodo (najučinkoviteje), 
smrekovimi vejami ter z zemljo ali 
peskom. Zadostno količino vode pre-
prosto zlijte na ogenj, pri čemer mora 
ta povsem ugasniti. S smrekovimi 
vejami udarjajte po površini, ki jo je 
zajel ogenj, ali pa jih vlecite po robu 
goreče trave. Če imate pri roki kramp 
ali lopato, lahko prekopljete rušo in 
s tem preprečite širjenje požara. Man-
jšo površino, ki jo je zajel ogenj, lahko 
posipate tudi s peskom ali zemljo, 
dokler povsem ne ugasne. 

3. Sami gasite le, če požar ne
presega vaših zmožnosti.

Če ugotovite, da mu ne boste kos, 
nemudoma pokličite center za ob-
veščanje na številko 112.

Po telefonu sporočite naslednje 
podatke: 

• svoje ime in priimek, 

• kaj in kje gori, 

• kratek opis požara, 

• v katero smer se požar širi in kaj 
ogroža, 

• če je možno, povejte tudi, kje boste 
počakali gasilce zaradi dodatnih 
informacij. Z dodatnimi informacija-
mi, ki jih lahko poveste gasilcem na 
kraju požara, lahko veliko prispevate 
k učinkovitejšemu gašenju.

Na pomoč!
PGD Iga vas

•GASI LCI•

Janez Ponuda

Požar
v naravi
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VELIKONOČNI SEJEM V 
STAREM TRGU PRI LOŽU

Jasna Lekan

Lekančkov
butik

AMERIŠKI KROFKI

Lili Kandare,
Javni zavod Snežnik

•KULINARI KA•

Javni zavod Snežnik je v soboto, 1. aprila 2023, v športni dvorani 
OŠ v Starem trgu pri Ložu priredil tradicionalno Velikonočno 
tržnico, na kateri se je predstavilo okrog 20 ponudnikov.
Stojnice so bile bogato obložene z domačimi dobrotami, loka-
lnimi pridelki, semeni in sadikami ter izdelki domače in umet-
nostne obrti. 
Vreme je bilo v dneh pred sejmom precej muhasto, zato smo se 
v JZ Snežnik odločili, da stojnic ne bomo postavili na tržnem 
prostoru, ampak v športni dvorani OŠ. Veseli nas, da je bil sejem 
kljub temu zelo dobro obiskan in da so tako obiskovalci lahko 
izkoristili priložnost za nakupe prazničnih dobrot in preostalih 
izdelkov letošnjih ponudnikov na sejmu.

DRUŠTVA IN ZAVODI / KULINARIKA

SE S TAV INE:

160 g moke
70 g sladkorja
Vanilij sladkor
100 ml mleka
2 jajci
3 jedilne žlice tekočega masla
Sol
2 žlički pecilnega praška
Poleg tega še sladkorna glazura 
n različni posipi

PR IPR AVA:

Moko s pecilnim praškom, 
sladkor, vanilijin sladkor, mleko, 
jajca, maslo in sol zmešamo z 
ročnim mešalnikom v gladko 
testo. Testo naložimo v modelčke 
in ga pečemo pri 180 stopinjah 
približno 20 minut. Ko se 
krofki ohladijo, jih prevlečemo 
s sladkorno glazuro (sladkor v 
prahu, limonin sok, jedilna barva) 
in potresemo z različnimi posipi.

Leon Senger

REKA

Nepretrgana reka

avtomobilov

drsi mimo mene.

Stojim,

ne premaknem se.

Nisem sam,

neonska svetloba

mi preganja samoto

noči.

Reka,

nepretrgana reka

avtomobilov

drsi mimo mene,

se zliva v noč,

v temo.

• FOTO: MARIO ŽNIDARŠIČ
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KAJ JE NA SLIKI?

Na fotografiji v prejšnji številki glasila je bila  

truga (trúga -e ž)
To je izraz za voz za razsuti tovor. Truga je 
torej kmečki voz z večjim, odprtim zabojem, 
ki je služila za prevoz sipkega tovora, kot sta 
pesek ali gramoz, in poljskih pridelkov, kot 
so pesa, koruza in krompir.
Več na to temo lahko najdete tudi na 

https://pounkufr.si/ 

KAJ JE NA SLIKI TOKRAT?
Nagrado, obešanko za ključe, ki jo podarja 
Galerija Krpan, za pravilen odgovor v prejšnji 
številki prejme Tomaž Bavec, Kozarišče 61, 
1386 Stari trg pri Ložu.
Tudi tokrat bomo med pravilnimi odgovori 
izžrebali nekoga, ki bo prejel obešanko za 
ključe, ki jo podarja Društvo Notranjskih 
kulturnikov Krpan Cerknica. Rok za Vaše 
odgovore je 20.6. 2023.

Janja Urbiha – Kozarka

DOBRO JE VEDETI

• FOTO: NIVES PIŠEK, Obrh v Podcerkvi

• FOTO: B. KRAŠEVEC
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Vodilna destinacija Zeleni kras se je 
tudi letos udeležila sejma namen-
jenega kolesarskim navdušencem v 
Italiji. Sejem Fiera del cicloturismo 
2023 je tokrat potekal v Bologni, na 
njem pa smo nastopili v sodelovanju 
z Združenjem SLOVENIA OUTDOOR 
in Slovensko turistično organizacijo.

Destinacija Zeleni kras, ki jo vodi 
RDO Postojnska jama- Zeleni kras,  je 
z regijskimi partnerji Visit Postojna, 
Visit Pivka, Notranjski park, Javni 
zavod Snežnik iz Loške doline, TIC 
Ilirska Bistrica in TIC Bloke obis-
kovalcem predstavila možnosti za 
kolesarjenje po destinaciji, kolesar-
sko ponudbo in aktivnosti v naravi, 
s poudarkom na doživetjih Nature 
&wildlife. Poleg destinacije Zeleni 
kras so Slovenijo na sejmu zastopali 
še destinacija Kras, Terme Zreče – 
Rogla, Hotel Grof in Hotel Ribno.

Sejem je potekal v prostorih Dum-
BO, ki je nekakšen prostor za urbano 
regeneracijo in se nahaja v nekdanjih 
železničarskih skladiščih. Dvodnevni 
dogodek v Bologni (1.in 2. april) je 
obiskalo več kot 19.000 ljudi, kar je 
30 % več kot lani v Milanu, kjer je 
sejem potekal prvič. Na sejmu je bilo 
letos prisotnih 90 razstavljavcev, 
med njimi turistične, kolesarske des-

Mateja Simčič,
RDO Postojnska jama-Zeleni kras

Destinacija Zeleni kras
se je v Italiji predstavila 
kolesarskim turistom

tinacije, turistične agencije, organiza-
torji potovanj, hotelirji, izposojevalci 
koles, izdelovalci koles in opreme za 
kolesarjenje.

Podatki o rasti sektorja kolesarskega 
turizma potrjujejo, da zanimanje za 
kolesarska potovanja narašča, čemur 
destinacije sledijo z vlaganjem v 
prijazne, urejene in varne kolesarske 
poti ter razvoj dopolnilnih storitev, 
ki jih kolesarski turisti uporabljajo na 
poti – od specializiranih kolesarskih 
nastanitev, servisov koles itd.

Organizator sejma je potencialne 
obiskovalce nagovarjal k trajnostnim 
oblikam prihoda na sejmišče -  peš, s 
kolesom ali javnim prevozom, saj je 
lokacija sejma oddaljena le slabih 15 
minut od glavne železniške postaje. 
Parkirišče za 50 avtomobilov je bilo 
pretvorjeno v parkirišče za 500 koles, 
kjer so nudili tudi servis koles. Tako 
je sejem naravnan tudi trajnostno, 
k čemur stremimo tudi v destinaciji 
Zeleni kras.

Potovanje s kolesom je vse bolj pril-
jubljen način preživljanja dopusta in 
krajših aktivnih oddihov z odkrivan-
jem novih krajev in destinacij in je 
zato priložnost, ki jo lahko dobro 
izkoristijo tudi lokalni ponudniki nas-
tanitev in drugi turistični akterji.

Obiskovalce so zanimale predvsem 
možnosti krožnih in urejenih kolesar-
skih poti, pri čemer se zlasti navdušu-
jejo za makadamske poti in stranske 
ceste.  Ob tem jih zanimajo primerne 
nastanitve, kjer nudijo potrebno 
podporo za kolesarje, kot so na 
primer varen in ustrezen prostor za 
hrambo koles in kolesarske opreme, 
prevozi prtljage ipd. Obiskovalci 
so povpraševali tudi po možnostih 
najemanja koles in organiziranih 
vodenih kolesarskih programih, tako 
za skupine odraslih kot družine z 
otroki.

DOBRO JE VEDETI
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Spoštovani gospod odgovorni
urednik Miha Razdrih!

Do postavljenega roka za oddajo prispevkov za zadnjo številko 
glasila Obrh, 20. januarja 2023, sem vam posredoval članek z 
naslovom Špetnakova Anka, ki se vsebinsko navezuje na moj 
predhodni članek Sestanek pri Špetnaku (obj. v: Obrh 2022, št. 
4, str. 14–15). Ker ste v odzivih nanj v naslednji številki objavili 
zapis občanke, ki brez relevantnih argumentov trdi, da v članku 
lažem, četudi je moj prispevek rezultat večletnega raziskovanja, 
se čutim dolžnega, da bralcem Obrha v novem članku podrobne-
je pojasnim in osvetlim okoliščine dogodka. Namesto priča-
kovane objave članka ste mi v grafično prenovljeni marčevski 
številki revije z novim uredniškim odborom v uredniškem 
nagovoru posredno sporočili, da članek sodi med tiste, ki so 
»včasih neprimerni in razdvajajo ljudi«. Z novim uredniškim 
odborom ste se zato odločili, da »bomo take članke zavrnili in v 
prihodnje članke o težkem obdobju med drugo svetovno vojno 
ne bomo več delili z vami«. Izbirali boste bolj splošne vsebine, ki 
ne bodo razburjale, mene pa prijazno napotujete, naj objavljam 
drugje.

Od nastopa mesta odgovornega urednika pred letom in pol v 
uvodnikih Obrha zatrjujete, da ste prepričan demokrat, odprt za 
različna mnenja, pobude in zapise v glasilu, v katerem je prostor 
za vse poglede, tudi tiste, s katerimi se ne strinjajo vsi. Zatrdili 
ste, da ste medij, ki upošteva zakonodajo na tem področju in ste 
zato deležni kritik, ki vam pomagajo, da postajate boljši. Izrekli 
ste globoko prepričanje, da je Obrh glasilo vseh občanov. Prav 

zato mora v njem, tudi po vašem mnenju, vsakdo najti prostor. 
Spodbujali ste občane, da Vam posredujejo svoja razmišljanja, 
in se pri tem zavedali, da je razlag vedno več, resnica pa je ena 
sama. Verjamem, da ste se po zapisanem ravnali. Kakor ste 
zapisali, ste si v tej smeri prizadevali, ne morem pa Vas razumeti, 
da ste z zavrnitvijo članka Špetnakova Anka vse te vrednote 
pokopali. Obrh bo kronika in oglasna deska dogajanja v Loški 
dolini tudi po tej Vaši odločitvi.

Članek Špetnakova Anka je bil napisan za objavo v Obrhu. 
Nikogar ne žali niti ne obsoja. Samo odkriva, razglablja in hoče 
razumeti, kaj se je zares zgodilo med drugo svetovno vojno, ki je 
tako močno razdelila naše prednike in očitno nekatere razdvaja 
še danes. Nekateri očitno še vedno nočejo soočenja z zgodovino 
in resnico niti se osvoboditi bremena preteklosti. Za prihodnost 
pa smo vendar odgovorni mi vsi s svojo sposobnostjo sprejeman-
ja dejstev in argumentov. Gospod odgovorni urednik, če članka 
ne boste objavili Vi oz. trenutni uredniški odbor, bo počakal na 
Vašega naslednika in na naslednji uredniški odbor glasila občine 
Loška dolina ali na njihove naslednike. V preteklosti so tovrstna 
dogajanja spodbudila nastanek pregovora, da božji mlini meljejo 
počasi, vendar zanesljivo.

Stane Okoliš

V prihodnost stopamo
na temelju spoštovanja preteklosti

Odziv na uvodnik v glasilu št. 1/23

Neverjetno, koliko strupenih besed premorejo ujetniki 
preteklosti, ki se v našo skupnost nikoli niso prav dobro 
vključili in še vedno ne dojamejo, da sta naš obstoj in 
kakovost življenja odvisna od prihodnosti, ne od pretek-
losti. Kot je zapisala Vlasta Nussdorfer, nekdanja varuhin-
ja človekovih pravic: »Življenje je različno dolga zgodba, 
živele so ga številne generacije in ne začne se z vsako 
znova, res pa je, da marsikdo pozablja zasluge predhod-
nih, skuša rušiti in ne graditi. Nedvomno rane pretek-
losti, katerih brazgotine so silno različne. Površinske 
ali globoke, lastne ali tuje. Pravijo, da je celo brez prave 
prihodnosti tisti, ki se nenehno vrača v preteklost, ki jo 
obuja, raziskuje, tava in bega ter ne zmore narediti pike na 
i in misliti na prihodnost. Ni recepta, ki bi nam pomagal, 
ni čudežne paličice, ki bi se zavrtela. Je pa vseeno misel, 
ki vodi k strpnosti, priznavanju sočloveka, spoštovanju 
in ljubezni, tisti brez hinavščine in ne tako močni, da bi se 
prelila v sovraštvo.« Vse ljudi, ki jim je vse »brez zveze« in 
menijo, da se nimajo več s čim poistovetiti in imajo pravi-
co svojo »resnico« nesramno predajati mimoidočim, ali se 
tako kreira prihodnost? In če je vsak njihov dan takšen, 
ne morejo pričakovati kaj posebno drugačne prihodnosti, 
kajne? Je pa vsekakor korak bolj trden in povezovalen, če 

kot skupnost v prihodnost stopamo na temelju spošto-
vanja preteklosti. In vsi, ki spoštujemo žrtev in trpljenje 
naših prednikov, tudi v drugi svetovni vojni, si prizadeva-
mo, da bi prebivalce Slovenije trajno povezale vrednote, 
ki so ji dajale zmagovito moč v zgodovinskih preizkušn-
jah. In nihče, če je količkaj dobronameren, ne more negira-
ti podpore vrednotam, kot so: domoljubje, svobodomisel-
nost, narodova suverenost, tovarištvo, enakopravnost, 
solidarnost, humanost, poštenost, socialna pravičnost in 
spoštovanje človekovih pravic. Na dogajanje pred osmimi 
desetletji pa zdaj lahko gledamo le z obžalovanjem in 
upanjem, da Evropa take napake ne bo več ponovila. Na 
napakah preteklosti pa se učimo korakov v prihodnost. 
Tudi jaz sem prebrala uvodnik urednika v zadnjem občin-
skem glasilu. Moja ocena: mogoče nekoliko prenagljeno 
ali bolje, nerodno zapisana odločitev novega uredniškega 
odbora, »da v prihodnje člankov o težkem obdobju med 
drugo svetovno vojno ne bodo več delili z nami, da bodo 
izbirali bolj splošne vsebine, ki ne bodo razburjale, da za 
take članke obstajajo druge publikacije«. Zagotovo to ne 
bo popolnoma tako, kot se je zapisalo. Ne more biti, saj je 
tudi naš občinski praznik določen na dogodku iz druge 
svetovne vojne – 19. oktober, napad na Lož, kar ni bila le 
»majhna vojaška zmaga upornikov«, kot trdijo nekateri, 
ampak odmeven prvi večji napad na italijanske postojan-
ke, ki je Rimu nedvoumno pokazal, da v naši domovini 
njihov okupatorski vojaški škorenj ni dobrodošel. In na 
to v SD gledamo z velikim ponosom. A prebiranje, kdo je 
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Spoštovane
bralke in bralci!

Najprej najlepša hvala za Vaša pisma, 
klice in obiske na domu, ki sem jih 
dobil po izidu zadnje številke. 

Mogoče velja pojasnilo, da kot 
odgovorni urednik odločitev o 
glasilu ne sprejemam sam. V sklepu 
o glasilu Obrh je namreč jasno 
zapisano, da vse odločitve sprejema 
sedem (7) članski uredniški odbor 
z glasovanjem. Jaz kot odgovorni 
urednik lahko le predlagam in 
izpolnjujem odločitve uredniškega 
odbora, nimam pa glasovalne 
pravice. 

Tako je UO (uredniški odbor) na 
pobudo iz odbora tudi sklenil, da ne 
bomo več objavljali nepreverjenih 

zapisov in člankov, ki razburjajo, 
delijo, so kakor koli neprimerni, med 
ljudi sejejo nejevoljo ter prispevkov, 
ki so odgovori na predhodne objave. 
V veliki večini so to ravno članki, 
ki se dotikajo obdobja med in po 
drugi svetovni voljni. V nasprotnem 
primeru se namreč lahko zapletemo 
v »verigo« prispevkov, katerih 
namen je, da pojasnijo, komentirajo, 
diskreditirajo ali popravijo predhodni 
članek na dotično temo, hkrati pa 
med ljudi sejejo razdor in nejevoljo. 
Tako dopisovanje preko našega 
glasila se tako lahko nikoli ne konča. 
Res je, da je bila odločitev sprejeta 
zelo hitro in s takojšnjim učinkom, 
kar je povzročilo kakšno težavo. Sami 
težko ocenjujemo verodostojnost 
zgodovinskih zapisov, zato napotek, 
da se jih v prihodnje raje naslovi 
na bolj strokovne publikacije, ki o 
tem lahko kritično presojajo. UO je 

dotični sklep izglasoval brez glasu 
proti, sam pa sem njihovo odločitev 
želel čim bolj jasno prenesti bralcem. 
Res bi lahko v svojem uvodniku to 
sporočil bolj taktno - le s stavkom, da 
bomo zavrnili članke, ki povzročajo 
razburjenje in delitve pri ljudeh 
ter da bomo o objavi vseh člankov, 
ki se komu iz odbora zdijo sporni, 
nepotrebni ali neprimerni v bodoče 
glasovali. Glasovali s(m)o o dveh 
člankih, ki sta se – vsak iz svoje 
strani – dotikala ravno tematike 
vojne in časa po vojni. Kljub temu, da 
sta bila oba avtorja zgodovinarja, sta 
bila članka soglasno zavrnjena.

Za zapisani stavek o zavračanju 
prispevkov s tematiko druge 
svetovne vojne v uvodniku prejšnje 
številke prevzemam odgovornost 
in priznam, da je bil napaka. Ne 
gre namreč za pavšalno izključitev 
te teme, pač pa bomo o vseh 

• FOTO: NIVES PIŠEK, Stolpič pri gradu Snežnik

bil pred 80 leti »ta beli« in kdo »ta rdeči«, kdo je koga ubil 
in kdo koga izdal, je za potomce, ki so/smo zdaj sosedje/
žlahte/prijatelji/sodelavci in s tem nimajo nič, res boleče 
in zagotovo človeka tudi prizadene. In v tem smislu bi 
lahko celo pritrdili nameri, da se v občinskem glasilu 
takšnim zapisom diplomatsko izogne. Mogoče pa bi se 
lahko zapisu v uvodniku pritrdilo predvsem v smislu, 
da se v občinskem glasilu, ki je informativno gradivo, 
namenjeno obveščanju javnosti o delu občinskih organov, 
o dogajanjih in življenju ter delu občanov s ciljem objavl-
janja objektivnih in celovitih informacij o vseh področjih 
življenja in dela v občini Loška dolina, vsebinam pretekle 
zgodovine (pa ne glede na to, kakšne vrste so – ali raz-
burjajo ali ne) ne namenja toliko strani. Mogoče bi vsa 
pisanja o zgodovini uokvirili na eno stran z omejitvijo 
1000 znakov s presledki na prispevek, saj se dejansko že 
nekako izgubljata pomen in bistvo občinskega glasila – 
obravnavanje sedanjosti za boljšo prihodnost. In v OO SD 
Loška dolina nismo za skrajnosti. Če si kdo predstavlja, da 
živimo v preteklosti in malikujemo (ali moramo maliko-
vati) »svojega boga«, se zelo moti in je resnično ostal 
nekje daleč nazaj v zgodovini.  Socialni demokrati, pa tudi 
člani OO SD Loška dolina, spoštujemo zgodovino narod-
noosvobodilnega boja, ohranjamo zgodovinski spomin in 
si prizadevamo za ohranjanje vrednot, ki so bile skupne 
tudi v času NOB. Živimo pa v sedanjosti in sodelujemo in 
delamo v skupno dobro tudi s člani drugih strank. In to 
ne pomeni, da »smo se prodali, da smo prestopili v drugo 
stranko, da smo postali desno usmerjeni« in podobno. 
Smo pač normalno misleči občani Občine Loška dolina, 
ki se trudimo za skupni razvoj in spoštujemo žrtev in 
narodnoosvobodilni boj naših prednikov. In tega naj se 
tisti posamezni verbalni nasilneži, ki jih naša skupnost že 

tako ne sprejema najbolje, zelo zavedajo. Sicer pa, vsi, ki 
z nami gojite iste vrednote, se zavedate  nujnosti sodelo-
vanja za skupno dobro in želite aktivno pomagati razvoju 
naše skupnosti, dobrodošli v naših vrstah. Veselimo se 
vaše nove energije, novih obrazov, novih idej in novih 
delovnih moči.

mag. Armida Bavec
OO SD Loška dolina



• letnik 24 • maj 2023  •    37

zgodovinskih zapisih in člankih s 
to tematiko v bodoče razpravljali in 
glasovali. 

Brez skrbi, še vedno bomo objavljali 
članke, ki bodisi kritizirajo občinsko 
oblast ali prispevke, ki govorijo o 
prireditvah, ki obeležujejo dogodke 
med ali po vojni. Ne glede na to 
s katere strani političnega polja 
prihajajo. Članke pa bomo zdaj 
vseeno bolj podrobno prebirali, o njih 
razpravljali in glasovali ter tudi s tem 
poizkusili preprečiti nejevoljo med 
bralci in izključiti možnost verižnega 
dopisovanja preko našega glasila.

Strinjam se z Vami, da moramo, 
če želimo ostati glasilo vseh 
občanov, večkrat premisliti o 
sprejetih odločitvah, zato smo o 
vsem ponovno dolgo razpravljali 
in ponovno glasovali. Odločitev 

je ostala. Ponovno je bila soglasno 
sprejeta.

UO ima namreč avtonomno pravico, 
da izbere vsebine za objavo, ki se jim 
zdijo primerne.

Sam bom še naprej izvrševal sklepe, 
ki jih bo sprejel UO.

Ko bom ocenil, da tega ne morem 
več, pa bom odstopil z mesta 
urednika. 

Lep dan,
Miha Razdrih,
urednik glasila OBRH

 PISMA BRALCEV

• FOTO, MILAN PREDOVIČ, 2023, Smrečje

MOJ OBRH 
V naši novi rubriki bomo z
veseljem objavili vaše fotografije 
z Obrhom. Lahko se fotografirate 
doma, medtem ko ga berete, 
rešujete križanko ali z njim 
počnete kaj drugega. Veseli pa 
bomo tudi, če ga vzamete s seboj 
na počitnice ali izlet in tam z 
njim posnamete kakšno zabavno 
fotografijo. Zadnjo številko Obrha 
je tako s seboj na turnejo po 
Evropi vzel umetnik Matija Solce 
ter nam poslal nekaj utrinkov s 
svojega potovanja z Obrhom.

Segovia, Španija

Na potepu s Filipom na lutkovnem festivalu v Estoniji

Z Matijem v Vilni

• FOTO: MATIJA SOLCE
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LETNO POROČILO O PITNI VODI ZA LETO 2022

Javno podjetje Komunala Cerknica, d. o. o., izvaja gospo-
darsko javno službo oskrbe s pitno vodo v občini Loška 
dolina, kjer upravlja vodovodni sistem Stari trg – Lož, 
ki z vodo oskrbuje celotno območje občine Loška dolina 
(razen Dolenjih Poljan, Klanc in Sv. Ane). Vodni vir so 
vrtine v Kozariščah, voda se pred distribucijo v omrežje 
dezinficira s klordioksidom.

Od vseh odvzetih vzorcev na omrežju so bili štirje nesk-
ladni s Pravilnikom o pitni vodi. Vzrok neskladnosti je 
bilo hišno vodovodno omrežje. 
Nacionalni laboratorij za zdravje, okolje in hrano za vsako 
izvedeno preskušanje pitne vode izda strokovno mnenje 
o zdravstveni ustreznosti glede na vrednosti parametrov, 
ki so bili v vzorcu odkriti. Ugotovljene neskladnosti niso 
predstavljale nevarnosti za zdravje ljudi oziroma je bil vz-
rok neskladnosti interno vodovodno omrežje. Uporabniki 
so bili obveščeni in pozvani k izvedbi ukrepov za odpravo 
neskladnosti skladno z načrtom HACCP. Ustreznost izve-
denih ukrepov se je preverila s kontrolnim vzorčenjem, ki 
je dokazalo ustreznost vzorčene vode. 
V letu 2022 so bili vsi vzorci, odvzeti v okviru državnega 
monitoringa, skladni s Pravilnikom o pitni vodi.
V preteklem letu smo se soočali z izredno sušo (še hujšo 
kot pretekla leta), zato se je konec poletja začel dovoz 

OBVEŠČANJE UPORABNIKOV O PITNI VODI
Uporabnike pitne vode, skladno s Pravilnikom o pitni vodi ter Priporočili NIJZ, obveščamo o načinih obveščanja:

ČL. 
PRAV.

VZROK ZA OBVEŠČANJE ČAS OBVEŠČANJA NAČIN OBVEŠČANJA

9. 

Vzrok neskladnosti pitne vode hišno 
vodovodno omrežje ali njegovo vzdrževanje

Od začetka veljavnosti ukrepa, a 
najkasneje v sedmih dneh

1. Osebno (kratek dopis, ki se izroči uporabniku hkrati s položnico ali neposredno v 
nabiralnik. V primeru enostanovanjskih objektov zadostuje samo osebni način 
obveščanja)
2. Obvestilo na oglasni deski uporabnika/ov hišnega vodovodnega omrežja
3. Telefonsko

Na začetku in ob preklicu veljavnosti 
ukrepa, a najkasneje v dveh urah od 
začetka oz. preklica ukrepa

6. Aplikacija http://www.npv.si/ (obveščanje NIJZ, ZIRS, NLZOH)

22.
Obveščanje v primeru, kadar se izvajajo 
ukrepi za odpravo vzrokov neskladnosti

Od začetka veljavnosti ukrepa, a 
najkasneje v enem dnevu 

1. Slivniški pogledi ali Obrh; 
2. www.komunala-cerknica.si; 
3. Aplikacija http://www.npv.si/ (obveščanje NIJZ, ZIRS, NLZOH)

21. 

Obveščanje v primeru omejitve ali prepovedi 
uporabe pitne vode

Od začetka veljavnosti ukrepa, a 
najkasneje v dveh urah (obvešča se vsak 
dan do preklica)

1. Radio 94 (prvih 14 dni po 1 objava/dan, nato 1 objava/teden)
2. www.komunala-cerknica.si; www.cerknica.si ali www.loskadolina.si
3. Regijski center za obveščanje (ReCO)
4. E-mail prijavljenim na obvestila JPKC
5. Mobilna aplikacija Občine Cerknica

Javne objekte (šole, vrtci, domovi za ostarele, gostinski objekti,...)v primeru omejitve ali prepovedi uporabe pitne vode ter o moteni oskrbi s pitno vodo, obveščamo osebno preko telefona ali 
elektronske pošte, ki so jo javili na sedež podjetja.  

1. Radio 94 (prvih 14 dni po 1 objava/dan, nato 1 objava/teden)
2. www.komunala-cerknica.si; www.cerknica.si ali www.loskadolina.si
3. Regijski center za obveščanje (ReCO)
4. E-mail prijavljenim na obvestila JPKC
5. Mobilna aplikacija Občine Cerknica

31.
Obveščanje v primeru odstopanja Na dan pridobitve dovoljenja, a 

najkasneje v sedmih dneh

34.

Letno poročilo o skladnosti pitne vode Najmanj enkrat letno (najkasneje do 31. 
marca) Cerknica,

17. 3. 2023
JP Komunala
Cerknica, d. o. o.

skupaj skladen neskladen % skladnihskupaj skladen neskladen % skladnihskupaj skladen neskladen
Stari trg - Lož 4 4 0 100% 92 88 4 96% 96 92 4
SKUPAJ Loška dolina 4 4 0 100% 92 88 4 96 92 4

ANALIZE
VIR-surova voda OMREŽJE SKUPAJ

vode iz Postojne. V obdobju prevozov je bilo uvedeno 
preventivno prekuhavanje pitne vode.
Uporabnike tudi želimo opozoriti, da je treba prim-
erno vzdrževati hišni vodovodni sistem. Redno je 
treba pregledovati in čistiti vodomerni jašek, ki mora 
biti vedno dostopen. 
Redno je potrebno tudi čiščenje mrežic na pipah, ob 
daljših odsotnostih pa je treba točiti vodo iz pip to-
liko časa, da se temperatura stabilizira (nekaj minut). 
Največjo potencialno nevarnost predstavljajo rokavi 
v napeljavi, ki so dolgi in imajo na koncu samo eno 
pipo, ki jo redko uporabljamo. Takšne »mrtve rokave« 
je najbolje ukiniti ali pa redno točiti vodo iz njih.
Obveščamo vas tudi, da vsako leto na začetku leta na 
hrbtni strani položnice objavimo načine obveščanja 
ob izrednih dogodkih (preventivni ukrepi, okvare in 
prekinitve dobave ...).

Na omrežju je bilo v letu 2022 skupaj izvedenih 96 
mikrobioloških preiskav, od tega 92 na omrežju in štiri na 
viru pitne vode, v okviru katerih se ugotavlja prisot-
nost Escherichie coli (E. coli), koliformnih bakterij in 
števila kolonij pri 22 °C in 37 °C. 
Osnovne kemijske preiskave so bile na omrežju opravljene 
na 16 vzorcih. Poleg tega se je pri šestih vzorcih ugotavljala 
tudi prisotnost stranskih produktov dezinfekcije (kloriti, 
klorati in kloridi). Vzorčenje v sklopu nadzora:

Notranji 
nadzor

Državni
monitoring

VODOVODNI 
SISTEM

OSKRBOVANA 
NASELJA

ŠTEVILO VZORCEV SKLADNIH ŠTEVILO VZORCEV SKLADNIH

Stari trg – Lož

Babna Polica, Babno 
Polje, Dane, Iga 
vas, Knežja Njiva, 
Kozarišče, Lož, 
Markovec, Nadlesk, 
Podcerkev, Podgora, 
Podlož, Pudob, Stari 
trg, Šmarata, Viševek, 
Vrh, Vrhnika

92 88 4 4

OBVESTILO
O NAČINIH 
OBVEŠČANJA
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NAGRADNO GESLO KRIŽANKE V PREJŠNJI ŠTEVILKI JE BILO: DARILA ZA VSE

NAGRADA: PULOVER (HOODIE) GALERIJA KRPAN

NAGRADO DOBI:  JELKA TRUDEN, SMELIJEVO NASELJE 65, 1386 STARI TRG PRI LOŽU

NAGRADE ZA TOKRATNO KRIŽANKO PODARJA:  DRUŠTVO LJUBITELJEV GRADU SNEŽNIK
NAGRADE: 
1. NAGRADA: 3 – DNEVNA KARTA NA FESTIVAL PLAVAJOČI GRAD
2. NAGRADA: DNEVNA KARTA NA FESTIVAL PLAVAJOČI GRAD
3. NAGRADA:  MAJICA FESTIVALA PLAVAJOČI GRAD

Pravilna rešitev križanke je geslo, ki izhaja iz oštevilčenih kvadratkov in ga vpišete v polje za rešitev.
Rešitev napišite na dopisnico in jo s svojimi podatki (ime, priimek in naslov) do  20. 6.  2023 pošljete
na naslov uredništva Obrh ali pa rešitev s svojimi podatki pošljite po e-pošti na: obcina@loskadolina.si
(iz enega e-naslova bo upoštevana ena rešitev).

Želimo vam veliko zabave pri reševanju in sreče pri žrebu!
Uredništvo

KRIŽANKA



NLB Poslovni paket Celoviti

Svojih financ se lotite 
kot svojega posla: 
celovito.

NLB Poslovni paket Celoviti vključuje najširši nabor sodobnih bančnih storitev, ki jih potrebujete  
pri vsakodnevnem poslovanju, kjerkoli in kadarkoli. Več na nlb.si/poslovni-paketi

V OBRHU je prostor tudi za Vaš oglas! 

Sprejemamo tudi nove naročnike, ki bi si želeli
glasilo dobivati na dom v drugih občinah po
Sloveniji ali v tujini!

Za več informacij nam pišite na:
obcina@loskadolina.si!
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• Domače dobrote
• Pridelki lokalnih kmetij
• Izdelki domače in

umetnostne obrti
• Gostinska ponudba

• Turistično vodenje
• Animacijski program

za otroke
• Glasbeni in plesni nastopi
• Knjižnica pod krošnjami

Informacije:
TIC Lož 081 602 853  /  tic.loz@zavod-sneznik.si  /  www.loskadolina.info

Dogodek bo foto dokumentiran.

NARODNI

MUZEJ

SLOVENIJE

Tržnice 2023
pri gradu snežnik

Vsako zadnjo soboto v mesecu, od 10. do 16. ure 

29. april  /  27. maj  /  24. junij  /  26. avgust

NAjboljše Iz Dežele osTrNIc
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